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Úvodní slovo redakce
Vážení občané a čtenáři Těchonínských listů,
s potěšením Vám oznamujeme, že našemu bývalému redakčnímu kolegovi, panu Emilu Trojanovi, 
bylo uděleno „Čestné občanství obce Pastviny“ jako projev úcty a ocenění za literární činnost. Stalo 
se tak 25. 6. 2016 v rámci akce „SOUSEDSKÉ SLAVNOSTI - 10. výročí zahájení činnosti Domu 
s pečovatelskou službou“ a od starosty obce Pastviny ho za otce převzal syn Jiří Trojan.
 Redakce TL
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Vážení spoluobčané,
 přicházejí dny letních dovolených, a tak mi dovolte, abych Vám ve stručnosti předal pár základ-
ních informací.
 Po devíti letech dne 21. května se v naší obci uskutečnilo setkání řeckých seniorů, kteří si po 
položení věnců u památníku na řeckém hřbitově v závěru dne zavzpomínali a zatančili v kulturním 
domě v obci Studené.
 Dne 25. 6. naši obec čekají oslavy 70. výročí založení místního Sboru dobrovolných hasičů. Až 
si budete tyto řádky číst, pravděpodobně již bude po oslavách, v této chvíli se ale velice těšíme.
Určitě se nezapomene místní fotbalový oddíl pochlubit, ale neodpustím si tuto záležitost zopakovat 
a vyzdvihnout. Oddíl Těchonín vybojoval první příčku ve 2. třídě okresního přeboru a tím pádem 
postupuje do vyšší soutěže, a to do krajské I. B třídy. Dne 18. 6. mu byl místopředsedou okresního 
fotbalového svazu panem Oldřichem Skalickým na hřišti v Celném předán pohár s gratulací k tomuto 
velikému historickému úspěchu. Vždy, když zaslechneme jméno naší obce v dobrém slova smyslu, 
jsme hrdí. A v tento okamžik se hodí říci „hoši, děkujeme“. Dík samozřejmě patří celému oddílu jako 
celku a těm, kteří se podílí na jeho chodu.
 Možná jste již zahlédli a někteří již využívají kontejnery na biologicky rozložitelný odpad. Ty 
jsou rozmístěny po obci společně s cedulkami, na nichž je uvedeno, co do nich patří, proto žádám 
občany o dodržování specifikovaného výčtu odpadu.
 Oprava místní komunikace v Celném po realizované výměně vodovodního řadu zároveň s opra-
vou komunikace Motlák je provedena. Nyní před osazením svodidel v nejnebezpečnějším místě musí 
dojít k přeložení telefonního kabelu v menším rozsahu.
 Mám také dobrou zprávu. Pod křídly Sdružení obcí Orlicko se i naše obec zařadila v roce 2012 
do centralizovaného nákupu elektřiny na burze. Od té doby se nám náklady každoročně snižovaly. 
Dnes již známe předpoklad úspor na rok 2017, a to pro obec včetně základní a mateřské školy: při 
odběru 62,132 MW vysokého tarifu a 169,833 MW nízkého tarifu – úspory 54.692 Kč oproti roku 
2016. To je dobrý výsledek rozhodnutí obecního zastupitelstva z roku 2012.
 Na závěr všem přeji krásné prožití letních prázdnin, radovánek a dovolených.

Daniel Krejsa

Pár řádků od starosty

VOLEJBAL
Neseďte doma!

Každou středu od 17 hodin
hrajeme na hřišti pod školou

VOLEJBAL!
Pro méně zdatné to je příležitost si 
tento sport osvojit, pro zdatnější je 
to příležitost si zatrénovat. Ale pro 

všechny je to příležitost udělat něco 
pro sebe. Kdo má chuť si zahrát 

volejbal a alespoň trochu tento
sport ovládá, přijďte!
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Číselný klíč zastupitelů:
Chládek J. Junek J. Krejsa D. Kreuselová L. Leicht J. Motyčka V. Olšar M. Sedláček J. Špinlerová I. Vencl K. Všetička V.

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

Zastupitelstvo schvaluje:
87. Program jednání ZO

88. Kupní smlouvu na prodej nových stavů pozemků p. č. 24 (146 m2), 624/7 (36 m2), 625/5 (138 m2), 
625/1 (2.054 m2) a 624/1 (769 m2) vše k.ú. Těchonín dle geometrického plánu č. 443 - 55/2015 
a znaleckého posudku č. 7785-076/2016

89. Záměr prodeje nových stavů pozemků p. č. 3/9 (399 m2) a 869/6 (68 m2) se současným nákupem 
dílu a) (356 m2) ze stávající p. č. 6/4, dílu b) (222 m2) ze stávající p. č. 5/5, p. č. 3/12 (50 m2) od-
dělené ze stávající p. č. 3/11, včetně současného zřízení věcného břemene, vše v k.ú. Celné a dle 
geometrického plánu č. 181-174/2015

90. Zrušení usnesení č. 67/2016 o přidělení bytu č. 178/1 (2+1) paní Šverákové (odstoupením ze 
strany budoucího nájemce před podpisem smlouvy)

91. Přidělení bytu č. 1 v bytovém domě č. p. 178 (2+1) žadateli – V. Vágnerové na základě tajného 
hlasování s výsledkem 7-3-0 (pro -proti -zdržel se)

92. Záměr prodeje pozemku p. č. 835/2, k.ú. Těchonín

93. Provedení opravy místních komunikací Celné a „Motlák“ v obci Těchonín z finančních prostřed-
ků obce včetně zahájení výběrového řízení

94. Členy výběrové komise pro akci Oprava místních komunikací Celné a „Motlák“ v obci Těchonín 
ve složení p. Motyčka, p. Leicht, p. Všetička, p. Krejsa, p. Sedláček

95. Záměr prodeje bytové jednotky č. 169/2 bytového domu č. p. 169 na parcele stavební č. 239, k.ú. 
Těchonín s podílem 24/100 na společných částech domu a pozemku (LV 547) a záměr prodeje 
podílu ¼ pozemku p. č. 969/25, k.ú. Těchonín

Z jednání zastupitelstva obce

Usnesení ze zasedání ZO ze dne 13. 4. 2016

přítomno zastupitelů: 10/11

(omluveni: I.Špinlerová)
přítomno občanů/hostů: 8/0
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Zastupitelstvo bere na vědomí:
96. Zpráva účetní – předpisy a platby – přednesla Ing. Marcela Žofková
97. Informaci o zajištění očkování psů na termín 12. 5. - přednesl p. Daniel Krejsa
98. Informaci o úpravě obce, zajištění sečení a úklidu veřejných prostranství a hřbitovů - i nadále dle 

nastaveného měřítka – přednesl p. Daniel Krejsa
99. Rozpočtovou změnu č. 1/2016 - přednesl p. Daniel Krejsa
100. Smlouvu o smlouvě budoucí kupní se společností Lesy České republiky, s. p. na p. č. 1216/7 

v k.ú. Těchonín o výměře 568 m2 – přednesl p. Daniel Krejsa
101. Záměr prodeje části pozemků p. č. 113/8 a 113/9 v k.ú. Celné - přednesl p. Daniel Krejsa
102. Informaci o plánovaném setkání Řeků seniorů v naší obci dne 21. 5. – přednesl p. Daniel Krejsa
103. Informace k řešení problému týkajících se prodejny Konzum ve středu obce Těchonín přednesl 

p. Daniel Krejsa, p. Karel Vencl
104. Žádost pana Jiřího Urnera týkající se stavu lesního porostu na obecní p. č. 164, k.ú. Celné – před-

nesl p. Daniel Krejsa
105. Žádost manželů Fikejzových o prodej pozemku p. č. 835/2, k.ú. Těchonín
106. Informaci ke špatnému stavu thují při svaté Trojici u budovy školní jídelny – přednesl p. Daniel 

Krejsa
107. Informace o stavu projektových prací pro odstranění vnikající podzemní vody a eliminaci vzlí-

nající vody do budovy školní jídelny a nutnost vyhotovit hydrogeologický průzkum, realizace 
stavby nebude v roce 2016 reálná a finanční prostředky k tomu určené tj. 2,5 mil. bude možné 
částečně využít na jiné účely a část ponechat na příští rok na tuto stavbu – přednesl p. Daniel 
Krejsa

108. Doplňující informace p. Karla Vencla k USN č. 107/2016 k možnosti využití úspory finančních 
prostředků v rezervách obce a odpověď p. Daniela Krejsy, že tyto finanční zdroje budou částečně 
využity pro údržbu obecního majetku. Rezervy obce jsou dostatečné

109. Informace o stavu akce Zvyšování bezpečnosti dopravy při silnici č. II/311 úseku centra obce 
Těchonín - není reálné z důvodu procesu legislativní náročnosti územního a stavebního řízení 
stihnout podání žádosti do dotačního titulu č. 18 z IROP, bude podána v následně vypsaném 
dotačním titulu – přednesl p. Daniel Krejsa

110. Informace o zamítnutí podané žádosti o dotaci na akci Oprava místních komunikací Celné a Mo-
tlák v obci Těchonín – přednesl p. Daniel Krejsa

111. Informace o stavu projektové dokumentace na rekonstrukci bytu č. 2 v BD č. p. 110 Celné – 
přednesl p. Daniel Krejsa

112. Informace o termínu 6. 5. pro kladení věnců k výročí ukončení 2. sv. války - přednesl p. Daniel 
Krejsa

113. Zastupitel obce p. Jan Leicht podal informaci ke stavu prováděných kontrol komínů
114. Zastupitel obce p. Martin Olšar podal informaci ke stavu provedené těžby, následnému úklidu 

a výsadbě a projednání opravy lesní cesty
115. Starosta obce p. Daniel Krejsa podal informaci o možnosti případného využití pozemku p. č. 191, 

k.ú. Celné kompostárnou
116. Občan obce p. Prűher poděkoval za zajištění materiálu pro údržbu komunikace a seznámil s jejím 

provedením. Starosta obce poděkoval panu Prűherovi za práci na údržbě této obecní komunikace
117. Občan obce p. Prűher vznesl dotaz, jak bude probíhat svoz biologicky rozložitelného odpadu 

a odpověď starosty obce, že svoz bude probíhat kontejnery a svozovým vozidlem Piaggio dle 
potřeby

118. Dotaz zastupitele obce p. Vlastimila Všetičky, zda bude rozvezen štěrk pro údržbu obecních 
ploch a odpověď starosty obce p. Daniela Krejsy, že je již zajištěno

119. Občanka obce pí. Papoušková upozornila na stav budovy č. p. 166 v Těchoníně
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120. Občanka obce pí. Papoušková pochválila poslední vydání TL
121. Dotaz zastupitele obce p. Karla Vencla, kdo bude platit odhady pozemků, jež obec bude prodávat 

fyzickým osobám a odpověď starosty obce, že se v jednotlivých případech posuzují individuálně 
vzhledem k potřebám obce

122. Informace zastupitele obce p. Karla Vencla ke zvážení možnosti uvádění výše schváleného roz-
počtu obce v usnesení a případně i výdajových položek rozpočtu obce, jež jsou součástí vydání 
TL. P. Daniel Krejsa odpověděl, že tato informace je vždy uváděna v rubrice „Pár řádků od 
starosty“ a bude zvážena možnost úpravy přesného znění usnesení o schválení rozpočtu v dal-
ším období. Místostarosta p. Josef Sedláček doplnil, že je zveřejněn na úředních deskách a na 
elektronických i po celý rok

123. Zastupitel obce p. Karel Vencl podal informaci k USN č. 19/2016 zveřejněné v TL
124. Doplňující informace k USN č. 19/2016 k jednání zastupitelstva obce ze dne 13. 1. 2016, kdy 

v diskuzi k USN č. 19/2016 podal zastupitel obce p. Karel Vencl alternativní návrh vůči nere-
alizování odvodnění plochy fotbalového hřiště a plochy pod ním, a to navezením několika fůr 
štěrku a následným zplanýrováním této plochy pod fotbalovým hřištěm. Většinou zastupitelů 
byla tato varianta řešení vyhodnocena jako neefektivní

Zastupitelstvo ukládá:
125. Úkol pro p. Daniela Krejsu (starostu obce) a p. Karla Vencla (zastupitele obce) zadaný zastu-

pitelstvem obce – provést jednání se zástupci společnosti Konzum ke stavu provozu prodejny 
Konzum v obci Těchonín do následujícího JZO

126. Úkol pro p. Martina Olšara (zastupitele obce) zadaný zastupitelstvem obce – provést místní 
šetření dle žádosti pana Urnera, posoudit stav lesního porostu a stanovit postup v řešení věci do 
následujícího JZO

127. Úkol pro p. Daniela Krejsu (starostu obce) zadaný zastupitelstvem obce – provést jednání s pa-
nem p. Huškem a stanovit postup v řešení věci, neboť je věcně správné mít sousoší v majetku 
obce a pečovat o něj - do následujícího JZO

Zastupitelstvo zamítá:
128. Žádost p. O. Filipa o prodej pozemků p. č. 46/1 (656 m2) a p. č. st. 33 (209 m2) v k.ú. Celné

Zastupitelstvo schvaluje:
129. Program jednání ZO

130. Kupní smlouvu na prodej bytové jednotky č. 169/2 bytového domu č. p. 169 na parcele stavební 
č. 239, k.ú. Těchonín s podílem 24/100 na společných částech domu a pozemku (LV 547) a pro-
dej podílu ¼ pozemku p. č. 969/25 (LV 566), vše k.ú. Těchonín ve vlastnictví obce Těchonín

Usnesení ze zasedání ZO ze dne 11. 5. 2016

přítomno zastupitelů: 8/11
 

(omluveni: I. Špinlerová, M. Olšar, J. Chládek)
přítomno občanů/hostů: 4/0
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131.  Celoroční hospodaření a závěrečný účet obce včetně zprávy Pardubického kraje o výsledku pře-
zkoumání hospodaření obce za rok 2015 bez výhrad

132. Účetní závěrku obce za rok 2015

133. Zajištění zimní údržby místních komunikací

134. Záměr prodeje pozemku p. č. 336/5, k.ú. Celné (65 m2)

135. Záměr prodeje pozemku p. č. 973/15, k.ú. Těchonín (522 m2) na žádost paní Jandové, Těchonín 
č. p. 3

136. Návrh výběrové komise a odsouhlasení dodavatele na akci Oprava místních komunikací Celné 
a Motlák v obci Těchonín jako dodavatele společnost STRABAG, a. s. s nejnižší cenou a to 
1.865.151 Kč vč. DPH.

137. Delegování zástupce obce na řádnou valnou hromadu společnosti Vodovody a kanalizace Jab-
lonné nad Orlicí, a. s. – Daniela Krejsu

Zastupitelstvo bere na vědomí:
138. Zprávu o činnosti Sboru dobrovolných hasičů – přednesl zastupitel obce V. Všetička
139. Zprávu knihovnice o činnosti místní knihovny – přednesl Daniel Krejsa
140. Informaci k závěrečnému účtu obce Těchonín za rok 2015 – přednesl Daniel Krejsa
141. Žádost paní Ireny Krumlové o opravu komunikace podél řeky v úseku od mostu po dům č. p. 21 

v části obce Celné – přednesl Daniel Krejsa
142. Žádost paní Ireny Krumlové o odstranění nebo úpravu již nefunkčního vedení obecního rozhla-

su - přednesl Daniel Krejsa a informaci zastupitele obce Karla Vencla, který uvedl, že bude věc 
uvedena do souladu do konce měsíce července roku 2016

143. Informace o stavu provozu místní prodejny společnosti Konzum – přednesl Daniel Krejsa a in-
formaci zastupitele obce Karla Vencla, který uvedl, že dle jeho informací získaných návštěvou 
v sídle spol. Konzum je věc řešena

144. Informace o jednání s vlastníkem p. č. 487, k.ú. Těchonín, o kácení túje u sousoší Trojice svaté 
nacházející se naproti budově školní jídelny – přednesl Daniel Krejsa

145. Informace o možném využití frézinku z akce Oprava místních komunikací Celné a Motlák v obci 
Těchonín – přednesl Daniel Krejsa, v diskuzi se k věci vyjádřili jednotliví zastupitelé

146. Podaný návrh pana JUDr. Pavla Příhody na změnu územního plánu obce Těchonín ze dne 
3. 5. 2016 – přednesl Daniel Krejsa

147. Informace o řešení dopravní značky omezující rychlost mezi částmi obce Těchonín a Celné - 
přednesl místostarosta obce p. Josef Sedláček
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148. Zastupitel obce p. Karel Vencl podal informaci ke zvážení, kdy uvedl, že by bylo vhodné zabý-
vat se myšlenkou ponechání jednoho bytu pro využití potřebného žadatele, např. zaměstnance 
ZŠ apod., kdy problematika byla prodiskutována a bude o této variantě uvažováno, kdy v sou-
časné době tuto praxi nelze realizovat.

149. Zastupitel obce p. Karel Vencl vyjádřil nesouhlas s prodáváním bytů z majetku obce, kdy toto 
opodstatnil zejména tím, že náklady na vybudování nové bytové jednotky nepokryje zisk z pro-
deje bytu.

150. Zastupitel obce p. Karel Vencl požádal, zda by bylo možné, aby byla podávána zastupitelům 
informace o nástupu jednotlivých brigádníků, kteří budou pracovat pro obec, kdy tato věc byla 
prodiskutována a tyto informace budou podány.

151. Zastupitel obce p. Karel Vencl požádal, zda a kdy je uvažováno o opravě bytu v č. p. 166, Těcho-
nín a odpověď starosty obce, že je o tom uvažováno na další rok, tedy 2017.

152. Informaci k řešení žádosti pana Jiřího Urnera (lesní porost na p. č. 164, k.ú. Celné) – přednesl 
Daniel Krejsa – přesunuto na další JZO

153. Informaci k řešení záměru pronájmu části pozemku p. č. 1162, k.ú. Těchonín – přednesl Daniel 
Krejsa – přesunuto na další JZO

Zastupitelstvo ukládá:
154. Starostovi obce p. Danielovi Krejsovi na následujícím JZO podání informace k řešení žádosti 

pana Jiřího Urnera (lesní porost na p. č. 164, k.ú. Celné) vis USN č. 152/2016
155. Starostovi obce p. Danielovi Krejsovi na následujícím JZO podání informace k řešení záměr 

pronájmu části pozemku p. č. 1162, k.ú. Těchonín vis USN č. 153/2016

Zastupitelstvo schvaluje:
156. Program jednání ZO

157. Kupní smlouvu na prodej pozemku parc. č. 835/16 v k.ú. Těchonín o výměře 334 m2 s paní Fi-
kejzové Marii, trv. bytem Těchonín č. p. 185

158. Záměr pronájmu části pozemku p. č. 1162, k.ú. Těchonín

159. Dodavatele pro akci Oprava bytu č. 3, Těchonín 172 – Petr Vašata, Těchonín 178

160. Smlouvu o poskytnutí dotace z Programu obnovy venkova OŽPZ/16/22258

161. Přidělení garsonky - bytu č. 5 v B. D. Těchonín č. p. 110, žadateli – J. Zapletal na základě tajného 
hlasování s výsledkem 7-3-0 (pro -proti -zdržel se)

Usnesení ze zasedání ZO ze dne 15. 6. 2016

přítomno zastupitelů: 10/11
od 18:10 hod. J. Leicht přítomen 11/11

přítomno občanů/hostů: 7/0

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11
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162. Pověření zastupitele obce pan Karla Vencla k vyřízení stavu dopravního značení na Motláku a na 
zkratce na obec Vlčkovice

Zastupitelstvo bere na vědomí:
163. Zprávu předsedy komise stavební a ŽP o výši nájemného a hospodaření s byty
164. Zprávu předsedy komise sociální a SPOZ
165. Informaci o řešení Návrhu pana JUDr. Pavla Příhody na změnu územního plánu obce Těchonín 

ze dne 3. 5. 2016
166. Předpoklad úspor dosažených centrálním nákupem elektřiny na rok 2017
167. Rozpočtové opatření č. 2/2016 ze dne 31. 5. 2016
168. Informaci k předpokládanému uvolnění bytu č. 4 v č. p. 171
169. Informaci o stavu provozu místní prodejny společnosti Konzum
170. Řešení žádosti pana Jiřího Urnera (lesní porost na p. č. 164, k.ú. Celné)
171. Akci Oprava místních komunikací Celné a Motlák v obci Těchonín
172. Informaci o uvolnění bytu č. 5 v B. D. Těchonín č. p. 110
173. Informaci o schválení žádosti na dotaci pro opravu křížků z Dotačního programu č. 16, podprogra-

mu Údržba a obnova stávajících kulturních prvků venkovské krajiny (č. j. SZIF/2016/0164460)
174. Informaci o poskytnutí individuální dotace na výdaje spojené s účastí na Mistrovství světa v ko-

loběhu v Austrálii pro Matyáše Olšara
175. Informaci o prodeji bytové jednotky č. 2 v BD č. p. 169 obce Těchonín
176. Žádost od pana Jaroslava Chládka o protipovodňové opatření
177. Oslavy 70. výročí od založení Sboru dobrovolných hasičů naší obce
178. Zastupitel obce pan Karel Vencl opodstatnil svůj nesouhlas s pronájmem parc. č. 1162 v k.ú. 

Těchonín k usn. č. 158, kdy uvedl, že se obává znepřístupnění lesa na Hejnově a nesouhlasí 
s tím, že se obec zbavuje majetku a reakce starosty obce pana Daniela Krejsy, že se jedná pouze 
o pronájem parcely s jasně vymezenými pravidly.

179. Jednotlivá stanoviska zastupitelů shrnujících rozhořčení nad stavem prodejny Konzum v Těcho-
níně a jejich společný požadavek k razantnějšímu jednání s vedením spol. Konzum k usn. č. 169

180. Zastupitel obce Martin Olšar informoval o stavu prací v obecních lesích a o připravovaném zá-
měru a rozsahu prací na další období.

181. Zastupitel obce pan Karel Vencl informoval zastupitelstvo obce o stavu dopravního značení na 
Motláku a na zkratce na obec Vlčkovice

182. Zastupitel obce pan Karel Vencl informoval o použitelnosti finančních prostředků získaných 
prodejem bytu

183. Zastupitel obce pan Karel Vencl informoval o uzávěrce TL, která je ke dni 20. 6. 2016
184.  Zastupitel obce pan Vlastimil Všetička podal informaci ke zvážení umístění dalšího kontejneru 

na papír u domu č. p. 95 Těchonín

Vážení občané, Ti z Vás, kteří máte zájem o získání bližších informací k jednotlivým bodům 
usnesení, navštivte veřejná jednání zastupitelstva obce, nebo se s Vaším dotazem neváhejte obrátit 
v úředních hodinách na Obecní úřad v Těchoníně. Na Vaše dotazy Vám rádi odpovíme.

starosta a místostarosta obce Těchonín

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11
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Řekové a slovanští Makedonci v Těchoníně
 

 Naše obec se na dvanáct let stala domovem pro uprchlíky z Řecka. Poválečná složitá vnitropoli-
tická situace v jejich rodné zemi vyústila v občanskou válku. Ta sice skončila v roce 1949 vítězstvím 
pravice, ale násilí ještě pokračovalo, a tak se rozhodli někteří řečtí občané proto, aby zajistili bezpečí 
svým rodinám, opustit zemi. ČSR patřila mezi státy, které jim poskytly azyl.
 První malá skupina Řeků byla v roce 1949 přemístěna do Těchonína z Černé Vody v Orlických 
horách, kde se osídlení vesnice Řeky nezdařilo. Byli přijati za zaměstnance těchonínské tkalcovny 
a ubytováni v domě č. p. 112. Kronikář Antonín Špinler zjistil od pamětníků, že jich bylo asi 15. Jeden 
z nich měl místo ruky protézu a byl zaměstnán jako mazač stavů. Jejich vedoucím byl muž jménem 
Apostolos (příjmení si nikdo nepamatoval), jemuž čeští zaměstnanci říkali Apoštol. Tato skupina 
z továrny odešla po roce 1950.
 V roce 1950 byla v Těchoníně zrušena škola důstojníků v záloze. Do kasárenských budov byli 
umístěni uprchlíci z Řecka. Byli mezi nimi lidé válkou zmrzačení, nemocní a staří, ale i děti. Ujal se 
jich Domov Československého červeného kříže, který řídil Josef Jokeš. Stravování vedla jeho žena 
L. Jokešová, administrativu E. Šebestová a I. Hrdličková. Lékařem byl Řek (jeho jméno se kronikáři 
nepodařilo zjistit), zdravotní sestrou jeho družka, Češka. Uprchlíci mluvili řecky, někteří makedon-
sky. Velmi dobře se snášeli mezi sebou, ale i s těchonínskými obyvateli. Práceschopní pomáhali na 
polích JZD a také při lesních pracích. Skupina řeckých žen, kterou vedl Řek Athanas, pomáhala při 
okopávání řepy, kapusty, pletí lnu, sklizni obilí atd. Ženy byly velice pracovité a vytrvalé, vydržely 
v černých šatech pracovat i v největších vedrech.
 V hájemství lesníka Oldřicha Lorence pracovala skupina Řeků vedená Fotisem Chavenidisem. 
Zalesňovali strmá a kamenitá pole na Hejnově a prodloužili Dvorskou cestu až do Brend na rozcestí. 
U pramene potůčku nad č. p. 50 vyzdili studánku a zasadili smuteční vrbu. Proto se tomuto místu říká 
U řecké studánky, i když dnes ji už nikdo neudržuje. Parťáka Fotise prý všude doprovázela jeho žena 
Despina.
 Řekové se do paměti Těchonínských zapsali také jako pilní sběrači borůvek, malin, ostružin 
a šípků. Mnoho tun jich od nich vykoupil vedoucí prodejny Josef Filip.Houby nesbírali. Když nebylo 
co sbírat,vysedávaly skupinky mužů na mezích, pokuřovaly, vyřezávaly ze dřeva figurky a bavily se. 
U těchonínských školáků byl nejvíce oblíbený dědeček Vaska, který je rád bavil a strašil „děsivými“ 
obličeji. Do polních prací se muži příliš nezapojovali. V obci byl populární mladík Tilkeridis, který 
v bojích přišel o nohu a přesto odvážně jezdil na kole a plaval v Orlici.
 Několik řeckých dětí chodilo do české školy v Těchoníně. Kronikář (a ředitel školy) rád vzpo-
mínal na některé z nich, dívky Papasavoglu a Chadžistoani, chlapce Kostase Papasavoglu. Řecké děti 
se prý lehce učily počítat. Antonín Špinler také jeden rok chodil do Domova učit Řeky česky. Učil je 
podle nástěnných obrazů a číst podle slabikáře pro 1.ročník. Všichni prý projevovali ohromný zájem, 
a to i ti nejstarší. S jedním z Řeků (pan Zikos) nacvičily těchonínské děti malý program pro starší 
obyvatele kasáren (E. Venclová a I.Špinlerová zpívaly řeckou a makedonskou píseň).
 Za svými příbuznými jezdili do kasáren o prázdninách mladí Řekové. S mnohými chlapci a dív-
kami navázali těchonínští mladí pěkná přátelství. Chodili společně na zábavy, hráli odbíjenou, koupali 
se v Tiché Orlici. Mladí Řekové se stejně jako příbuzní žijící v kasárnách účastnili různých společen-
ských akcí v obci. Sami Řekové uspořádali v naší obci dva kulturní večery, pozvali například řecký 
pěvecký sbor z Krnova.
 Nejvyšší počet Řeků byl v Těchoníně roku 1956. V souvislosti s politickými událostmi v Maďar-
sku přišli do Domova u nás další Řekové, prý jich zde bylo přes 1000. Později se vrátili zpět do svých 
náhradních domovů.

Z historie Těchonína



12

 Někteří staří a nemocní Řekové v Těchoníně zemřeli. V bezprostřední blízkosti obecního hřbi-
tova proto vznikl tzv. mezinárodní hřbitov. V obecní kronice na straně 133 je seznam 104 osob po-
hřbených na tomto hřbitově. Zemřelé pochovával místní hrobař Jan Urban a smuteční obřad konal 
řecký duchovní. V roce 1962 byl řecký hřbitov 
oplocen. Roku 1979 byl upraven a poté zde byl 
umístěn pomník s českým a řeckým textem: 
„Tímto památníkem vzpomínáme s úctou a lás-
kou na všechny zemřelé řecké občany, kteří žili 
v ČSR od roku 1949. Čest jejich památce.“
 Po dvanáctiletém pobytu byl v roce 1962 
Domov Československého červeného kříže 
v Těchoníně zrušen a Řekové byli přemístěni do 
jiných středisek, především do Nových Syrovic 
na Moravě. O řecký hřbitov pečovali od roku 
1977 pod vedením pana V. Krásného civilní za-
městnanci vojenské posádky v obci, později se 
o údržbu staral obecní úřad (řecké organizace 
u nás zasílaly příspěvek na údržbu). Dříve téměř 
každoročně přijížděli do Těchonína v době květnových oslav zástupci řeckých organizací (např. Ko-
munistické strany Řecka v ČSR) a pokládali věnce k pomníku. V roce 2006 se do úprav hřbitova 
zapojili členové Řecké obce v Šumperku a postarali se také o výměnu desky na pomníku. V roce 2007 
se jejich zásluhou za pomoci naší obce konalo v Těchoníně 4. celostátní setkání řeckých seniorů, které 
navštívil řecký velvyslanec v ČR pan Vasilios Ikosipentarchos.

 Řečtina zněla naší obcí i letos, a to v sobotu 21. června, kdy se konalo u nás a v kulturním domě 
na Studeném další celostátní setkání řeckých seniorů. Přátelství Řeků s těchonínskými občany má 
tedy pevné kořeny a trvá.
 S použitím zápisků A. Špinlera Ivanka Špinlerová

Stavba pomníku v roce 1979

Řecká delegace při kladení věnců v roce 1980
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HC Těchonín (www.hctechonin.cz)
 HC Těchonín zakončil hokejovou sezónu na druhém místě! Ho-
kejisté Těchonína v posledním zápase 4. ligy Holba LHL ligy prohráli 
s týmem Bobři Laškroun 4:2 a tím se posunuli na druhou příčku. Ten-
to zápas se hrálo o první místo a jen vítěz mohl slavit i celkové prv-
ní místo ve 4.lize. Těchonínští hráči se nechtěli spokojit s celkovým 
druhým místem, ale vzhledem k průběhu celé sezóny nakonec byli 
hokejisté rádi i za to a mohli si tak převzít pohár za umístění v Holba 
LHL lize.
 Každoroční předávání pohárů bylo opět jako loňský rok v Lanš-
krouně na Zámečku. Hlavní sponzor Pivovar Holba celou akci za-
střešoval. Převzít pohár za tým HC Těchonín si přijeli Michal Ordoš, 
David Ordoš, Jiří Zezulka, David Krejsa, Martin Petr a Michal Špar-
linek. Hlavní program byl o předávání pohárů jednotlivým týmům za 
umístění v každé lize. Předávala se i ocenění jednotlivcům za osobní 
statistiky. Za tým HC Těchonín byl jediným oceněným brankař Mi-
chal Šparlinek za nejvíce odchytaných minut v celé LHL Lize. HC 
Těchonín se zde zapsal a zaplatil startovné i do dalšího ročníku Holba 
LHL ligy 2016/2017.

 V letních měsících dostali hokejisté volno a každý se připravuje individuálně. Pokud budete chtít 
vidět hokejisty Těchonína v akci i mimo led, tak jedna z možností bude 25. 6. 2016 při oslavách ha-
sičského sboru Těchonín, který slaví 70 let a těchonínští hokejisté pro všechny zajišťují občerstvení.
Na led se těchonínští hokejisté vrátí začátkem září. Proto sledujte hokejisty i na sociální síti facebook 
- HC Těchonín, kde se dozvíte více informací o týmu.

za tým HC Těchonín Michal Ordoš

SPV Těchonín
 Prázdniny už pomalu klepou na dveře a všem příznivcům cyklistiky je jasné, že se blíží tradiční 
závod. V pátek 15. 7. 2016 uspořádáme již 8. ročník časovky horských kol „O pouťový koláč“. Pevně 
věříme, že se na start postaví nejenom cyklisté z širokého okolí, ale i místní. Nejde přece pokaždé jen 
o vítězství, či přední příčky. V tomto závodě máte šanci se projet krásnou krajinou. Vypsali jsme řadu 
kategorií, takže si každý účastník může vybrat takovou, která mu bude nejvíce vyhovovat. Snad vyjde 
i počasí a vše klapne, jak má. Těšíme se na vaší účast.
 O pouťovém víkendu se bude sportovat i v sobotu. Na 16. 7. jsme připravili tenisový turnaj ve 
čtyřhrách. Pokud máte zájem si zahrát, neváhejte a přihlaste se. Bohužel máme k dispozici pouze 
jedno hřiště. Proto musí být počet účastníků omezen. Spíše než o vítězství půjde o to se dobře pobavit.

Spolky v obci

Tým zápasy výhry remízy prohry skore body pořadí
Bobři Lanškroun 6 4 0 2 22 : 16 8 1
Těchonín 6 3 1 2 23 : 21 7 2
Rafani Dolní Čermná 6 3 1 2 26 : 20 7 3
Lazy Neckers 6 2 2 2 22 : 28 6 4
HC Qanto Bystřec 6 2 1 3 15 : 19 5 5
AHK Jedlí 6 2 1 3 20 : 19 5 6
Lev Banín 6 2 0 4 20 : 25 4 7
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 V plném proudu je dlouhodobý tenisový turnaj. 17 přihlášených se snaží, seč jim síly stačí, o co 
nejlepší výsledek. Je pravda, že někteří docházku zatím flákají, ale ještě je dost času vše v pohodě 
odehrát.
 Pravidelně jednou týdně se schází i skupinka nadšenců volejbalu. Kdybyste měl někdo zájem 
rozšířit jejich řady, budete srdečně přivítáni.
 Plánujeme i výlety na kolech pro širokou veřejnost. Přesné termíny budou vyvěšené v naší ná-
stěnce u kostela. Nikdo se nemusí bát, že by to nezvládnul. Jezdí se pomalu, žádné závodění.
 Radim Trejtnar

Sbor dobrovolných hasičů Těchonín (www.hasici -techonin.cz)
 Dne 30. dubna proběhlo tradiční pálení čarodějnic u hasičárny. Děkujeme dětem z místní základ-
ní školy, že nám vyrobily čarodějnici, kterou jsme společně potom zapálili.
 Začátkem května proběhla okrsková soutěž na Dolní Moravě, kterého se zúčastnilo družstvo 
mužů i žen. Muži obsadili 3.místo a ženy 2.místo.
 Další akce, kterou jsme si připravili, byla pro děti, a to,Dětský den“, který se uskutečnil 3. červ-
na pod místní základní školou. Pro děti jsme si opět připravili různé disciplíny, za které dostaly na 
konci balíček. Novinkou a překvape-
ním pro ně bylo malování na obličej, 
z kterého byly děti nadšeny, stejně jako 
každý rok i ze skákacího hradu. Podě-
kování patří všem, kdo se na tomto dni 
podílel, přiložil ruku k dílu a věnoval 
svůj volný čas, a také sponzorům, díky 
kterým jsme mohli tento den uskuteč-
nit, a také paní Radce Krejčové, že nám 
předvedla ukázku z kynologie.
 Proběhlo i námětové cvičení, které 
měla letos na starost naše zásahová jed-
notka Těchonín. Zúčastnily se ho tyto 
sbory – SDH Těchonín, SDH Studené, 
SDH Mladkov, SDH Lichkov a HZS 
Králíky.
 Nejvýznamnější akcí, na kterou 
se náš sbor od jara připravoval, byly 
oslavy založení výročí našeho sboru 
-70 let. Uskutečnily se dne 25. 6. 2016 
od 14hod. pod místní základní školou. 
Na tuto akci se přijeli podívat i zástupci 
z okolních hasičských sborů. Na úvod 
si vzal slovo starosta sboru Vlastimil 
Všetička a seznámil přítomné se struč-
nou historií našeho sboru. Po něm si 
vzal slovo starosta obce Daniel Krejsa 
a také nám přednesl pár vět o těchonís-
kých a celenských hasičích. Po proslo-
vech následoval program, který jsme si 
pro zúčastněné připravili. Měli jsme pro 

Oslavy SDH Těchonín - nástup jednotek

Oslavy SDH Těchonín - ukázka profesionálních hasičů
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ně nachystané vystoupení místní školky a základní školy Těchonín, za což všem účinkujícím moc 
děkujeme, vystoupení šermířů z Dolní Dobrouče, hereckou ukázku od divadelního souboru Bouda, 
hudební vystoupení pana Štěrby, ukázku požárního útoku našich mladých hasičů a stříhání auta od 
profesionálních hasičů. Pro děti jsme zajistili skákací hrad, trampolínu a jejich oblíbené malování na 
obličej. To vše měly děti po celé odpoledne zdarma. Na závěr oslav nás večerem provázela kapela 
Petrowar.
 Chtěla bych nakonec hlavně poděkovat obecnímu úřadu Těchonín, fotbalistům, hokejistům, ry-
bářům a členům našeho sboru. S jejich pomocí jsme mohli tuto akci pro vás připravit.

Všetičková Hana, jednatel SDH
 
Mladí hasiči
 Jaro a léto jsou pro malé členy našeho sboru nejzajímavěší částí roku. Jarní příprava na hru Pla-
men byla i letos náročná a intenzivní, 
počasí nám většinou na úterní schůz-
ky nepřálo, ale nakonec jsme vše se 
ctí zvládli.
 Okrskovou soutěž, která se letos 
konala 14. května v Dolní Moravě, 
naše mladá družstva zvládla s pře-
hledem. Nejmladší, označeni jako 
Těchonín B, byli čtvrtí, Těchonín 
A vyhrál kategorii mladších a katego-
rii starších jsme také ovládli a získali 
1.místo.
 Na dvoudenní soutěži Plamen, 
27.-28. května v Mladkově, zazáři-
lo družstvo složené z vlastně nejdéle 
trénujících členů. Vynikli mezi 39 
družstvy konečným 14. místem a za-
slouženě si odvezli malý pohár, odměnu a velkou chuť dál trénovat. Požární útok s časem 20,92 s a 9.
místo ve štafetě dvojic vypovídá o tom, že to bylo zasloužené.
 Družstvo zapsané ve straší kategorii ještě absolvuje soutěž O putovní pohár obce Rožnov a s ha-
siči se pro letošní sezónu 2015/2016 rozloučíme. Uvidíme se ale brzy znovu, sezónu 2016/2017 
začneme soustředěním v Dolní Moravě 11.-14. srpna. Už teď se moc těšíme a přejeme všem krásné 
prázdniny.
 za tým vedoucích Jana Trojanová

Fotbal Těchonín (www.fotbal -techonin.cz)
 Populární mužstvo Slavoj Houslice ze seriálu 
Okresní Přebor má zdatného nástupce. Místní fot-
balový oddíl Sokol Těchonín, který parta nadšenců 
založila v roce 1973, si totiž poprvé ve své historii 
zahraje vysněný kraj. Nutno podotknout, že zcela po 
zásluze. Od prvního kola OP II. třídy se fotbalisté Tě-
chonína usadili v čele soutěže. Třebaže jim řada ška-
rohlídů nepřála a prorokovala propad tabulkou, bez 
větších problémů první příčku udrželi a zaslouženě 
postoupili do 1.B třídy. Nemá cenu tady vypisovat 

Okrsková soutěž v Dolní Moravě (foto Roman Kouba)
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jednotlivce, kteří mají na tomto úspěchu největší podíl, protože fotbal je kolektivní hra. Uznání proto 
patří nejenom hráčům, funkcionářům, sponzorům, ale především fanouškům, kteří mužstvo neúnavně 
celou sezonu podporovali.

Rk. Tým Záp + 0 - Skóre Body
1. Sokol Těchonín 26 17 6 3 85 : 37 60
2. Sokol Němčice 26 15 4 7 59 : 44 51
3. Žichlínek 26 13 7 6 72 : 46 50
4. 1.FC Žamberk B 26 13 6 7 72 : 38 49
5. Sokol Dolní Dobrouč 26 12 3 11 50 : 46 40
6. Sokol Rybník 26 11 4 11 50 : 68 40
7. Sokol Tatenice 26 10 7 9 50 : 49 38
8. Spartak Brandýs n.Orlicí 26 11 4 11 48 : 49 38
9. Sopotnice 26 8 6 12 64 : 82 34

10. FK GUFERO Mistrovice 26 9 4 13 42 : 56 33
11. FC Jiskra 2008 B 26 8 4 14 63 : 75 29
12. Sokol Rudoltice 26 8 4 14 51 : 66 29
13. FK Kerhartice 26 7 4 15 44 : 71 28
14. Sokol Boříkovice, z.s. 26 6 5 15 31 : 54 27

 Hráči si v současné době užívají zasloužené volno. To funkcionáři mají napilno. Snaží se tým 
posílit, aby se ve vyšší soutěži neztratil.
 Jirka Luňák, Jarda Kužel a spol. se Slavojem Houslice po roce z kraje sestoupili zpět do okresu. 
Já však pevně věřím, že místní fotbalisté udělají vše pro to, aby se krajská soutěž v Těchoníně na delší 
dobu zabydlela.

Radim Trejtnar

Těchonínský spolek turistů (www.toulanikolemorlice.cz)
Retro Toulání kolem Orlice
 V minulém čísle Těchonínských listů se omlouval 
hlavní organizátor proslulého turistického pochodu Toulání 
kolem Orlice pan Jiří Trojan věrným pochodníkům za to, 
že letos z důvodů uvedených v článku pořádání této akce 
v obvyklém rozsahu vynechá. Rodilí Těchonínští se s tím-
to faktem smířili, ale s nápadem uspořádat v retro duchu 
Toulání kolem Orlice přišli bratři Jan a František Duškovi, 
vlastně chalupáři, kteří jezdí od dětství na chalupu v Cel-
ném a pochod si zamilovali.
 Rodina Duškova s přáteli se se svolením Jiřího Troja-
na a zapůjčením některých potřeb pustila ve vlastní režii do 
přípravy. Start pochodu se vrátil na fotbalové hřiště v Cel-
ném a trasy také odpovídaly těm starým. V retro oblečení ve 
stylu 80. let se ale dostavilo jen pár pochodníků, ostatní asi 
staré tepláky apod. nesehnali. Účastníci se mohli ještě před 
cestou občerstvit na hřišti, což zajistili členové TJ Sokol 
Celné. Především však ocenili výborný gulášek, jenž na ně 
čekal na stanovišti u Vysokého Kamene. Děti byly nadšené 
z prezentace Policie ČR - obvodního oddělení Letohrad 
a těchonínského Sboru dobrovolných hasičů. Na své trase s vervou plnily úkoly (někdy se přidal 
i doprovod rodičů či prarodičů) a nechtěly se odpoutat od čtyřnohých svěřenců Koníčkářů z Bystřece.

Retro Toulání kolem Orlice
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 Retro pochod byl trochu komornější, než pochody ostatní. Odhadli jsme, že se účastnilo kolem 
dvou set pochodníků, i když zapsaných bylo 132 (v minulých letech se uváděli jen registrovaní). 
Neregistroval se totiž doprovod dětí a samozřejmě ti, co pomáhali s organizací. Jako při ostatních 
pochodech dostal v cíli každý účastník diplom a pohlednici, děti navíc fidorkovou medaili. Diplom 
dostali i účastnící se pejsci. Na diplomy a pohlednice přispěl obecní úřad, o vše ostatní se postarala 
rodina Duškova s přáteli.
 Podle slov účastníků se Retro Toulání kolem Orlice vydařilo. Děkujeme bratrům Duškovým 
a jejich rodině za uskutečněný nápad a milé vyplnění letošní mezery v organizování tolik oblíbeného 
pochodu. Chalupářů, kteří mají tak blízký vztah k naší obci, pár je, ale kéž by jich bylo více.

Ivanka Špinlerová (foto Petr Vašata)

Český rybářský svaz – místní organizace Těchonín
 Dobrý den, vážení čtenáři TL,
 jak už tomu bývá zvykem, příspěvek o činnosti místních rybářů by v Listech neměl chybět, 
a proto Vás rád v krátkosti seznámím s tím, co se u nás událo. V rámci pravidelné údržby našich 
pozemků byla brigádnická činnost našich členů zaměřena zejména na úpravu ploch na Rybárně a ná-
sledně jsme se věnovali i svěřenému úseku Tiché Orlice. Dále jsme pořádali i rybářské závody pro 
místní členy.
 Dne 4. 6. 2016 se na Rybárně uskutečnily pravidelné rybářské závody členů naší organizace. 
Vzhledem k vel-
kému očekávání 
a velkému natěšení 
jednotlivých rybářů 
se dalo předpoklá-
dat i jejich vysoké 
nasazení. Celkem 
se sešlo 10 lovících, 
kteří si k sobě vzali 
i své parťáky. Pří-
jemné počasí vylá-
kalo k vodě i hosty.
 Ihned po za-
hájení prvního po-
ločasu přišly první 
záběry kaprů pří-
jemných velikostí, 
což jistě přidalo na 
průtoku adrenalinu 
v žilách všech soutěžících. V průběhu závodů bylo uloveno ve dvou poločasech 67 ks měrných ryb. 
Měrná ryba byla od 20 cm délky včetně. Jednalo se o 42 ks kapra obecného, 24 ks plotice obecné 
a 1 ks cejna velkého. Dle mého názoru jde o slušný a dlouho nevídaný úlovek z rybářských závodů 
na naší vodě. Co do cm - celkový měrný součet úlovků všech závodníků činil 2331 cm. S 887 cm 
(body) vyhrál celé klání K. Kalousek, druhý se umístil s 391 body V. Polzer ml., třetí byl s 309 body 
D. Kopecký. S 285 body se na čtvrtém místě umístil J. Pohl, s 246 body byl pátý O. Lukáč, následo-
val M. Hubálek (85 b.), S. Krejčí (45 b.), V. Polzer st. (42 b.), „loni sám čtvrtý“ L. Michalka (41 b.) 
a T. Fogl… Výkony jednotlivých borců byly ohodnoceny po právu kvalitními a hodnotnými cenami. 
Klasikou byl táborák a chutné občerstvení.
 Poděkování patří sponzorům - MO ČRS Těchonín, Penzionu Otmarka, K.T.C. Těchonín, dále 
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i dětem rybářského kroužku MO ČRS Těchonín coby neúplatným rozhodčím závodů, něžnému po-
hlaví za zajištění obsluhy hladových a žíznivých a zkrátka všem, kteří se na této prima akci přilože-
ním ruky k dílu podíleli…
 Vzhledem k naší dlouholeté snaze a naší činnosti na nám svěřeném rybářském revíru na řece 
Tiché Orlici č. 453 104 jsme i v letošním roce provedli opravy jezů a zbudování nových jezu a hrázek. 
Shodou okolností byla ze strany Krajského úřadu Pardubického kraje, Odbor životního prostředí a ze-
mědělství provedena kontrola našeho pstruhového revíru, a to dne 10. 6. 2016, kterou provedl Ing Jan 
Fuka. Kontrola byla zaměřena na charakter naší vody a na prevenci před dlouhodobě přetrvávajícími 
problémy s nízkým stavem vody. Ze závěru kontroly vyplývá, že naše činnost na tomto revíru vytváří 
velmi dobré podmínky pro rybí populaci, včetně množství úkrytů před predátory. Velmi dobře bylo 
hodnoceno střídání hlubších tůní s proudnými úseky toku, kdy kladně byl hodnocen i stav prokysliče-
nosti vody, kdy tento stav napomáhá zkvalitnění celého revíru.
 Závěrem krajský úřad vyslovil pochvalu a uvedl ve svém záznamu, že náš revír považuje bez 
nadsázky za vzorový příklad práce na rybářském revíru.
 Jak je vidět, naše dlouholeté úsilí přináší kladné ovace, za co jsme velice rádi, tím spíše, že 
jsou z úst nadřízených orgánů. Všichni rybáři, kteří k nám na revír zavítají, dobře vědí, o čem je řeč. 
Náš revír patří k nejkrásnějším pstruhovým rybářským revírům, je také kvalitně zarybňován a hojně 
navštěvován. Proto doufám, že i v následné době budeme mít dost sil se o tento krásný kus přírody 
nadále starat jako doposud.
 Těchonínští rybáři, zastoupeni Lenkou a Stanislavem Krejčovými, se prodejem lahodně při-
pravených pstruhů podíleli na zajištění občerstvení při oslavách 70. výročí SDH Těchonín, které 
proběhly dne 25. 6. 2018 na ploše pod místní základní školou. Oslavy byly krásné a doufáme, že jsme 
přispěli k obohacení pochutin, které tu mohli návštěvníci ochutnat.
 Milí čtenáři TL, rád bych Vám za rybáře z Těchonína popřál závěrem mého pojednání krásné 
léto, klidné dovolené a chvíle volna.

Za MO ČRS Těchonín
Josef Sedláček ml.

V kostele sv. Markéty v Těchoníně
se zalíbilo roji včel
 
 S trochou nadsázky a laickým pohledem na věc 
jsem sepsal následující řádky, týkající se kuriozity, kte-
rou jsem zaznamenal. Dne 31. 5. 2016 si občané Těcho-
nína všimli podivného úkazu. Kolem jednoho z oken 
těchonínského kostela poletovalo větší množství včel. 
Vzhledem k tomu, že právě probíhalo období rojení včel, 
bylo brzy jasné, že si zde jeden roj našel úkryt. Královna 
se usadila hluboko v prasklině pískovcového rámu okna, 
kde si následně roj našel nový domov. A ani veškeré úsilí 
místního včelaře Romana Štanglera o odchyt roje neby-
lo nic platné. Tyto včely patrně kostel jen tak neopustí. 
A tak by se mohlo stát, že budeme mít jednou posvátný 
med…

Josef Sedláček
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V dnešním letním vydání Těchonínských listů Vám bude představen znak města Vysoké Mýto. Město 
Vysoké Mýto dalo souhlas s použitím znaku v našem čtvrtletníku Těchonínské listy.

Znak města Vysoké Mýto Popis znaku:
Na listině krále Vladislava II., která je uložena v Státním archivu 
v Ústí nad Orlicí, je uveden následující popis znaku -český překlad: 
Na červeném štítě je podoba sv. Jiří ve skvostném stříbrném brnění 
se zlatými nákolenicemi a ostruhami. Na kučeravých světlých vla-
sech má zlatou čelenku se zlatým křížem nad čelem. Od pravého 
ramene vlají dozadu cípy zeleného roucha. Jede na stříbrném koni. 
Uzda, kterou drží v levici, a třmeny jsou zlaté, sedlo přirozené barvy. 
Na levici má sv. Jiří modrý terčový štít se zlatým křížem, v pravici 
drží zlaté kopí, jímž probodává hrdlo zeleného draka, ležícího na 
zádech pod koněm. Současná úprava znaku byla schválena Zastu-
pitelstvem města Vysokého Mýta 16. 12. 2009 č. usn.169/09. Věrně 
vychází z původní předlohy, navrhnul ji uznávaný český grafik Pavel 
Hrach. Na přípravě a realizaci této úpravy se podílel PhDr. Müller, 
předseda podvýboru pro heraldiku a vexilologii Poslanecké sněmov-
ny Parlamentu ČR.

Historie znaku města:
 Město Vysoké Mýto (v latinských textech Alta Muta, v německých Hohenmauth) bylo založeno 
králem Přemyslem II. kolem roku 1262. Původně (nejpozději od r. 1350) město užívalo na své pečeti 
a pak i ve znaku okřídleného dvounohého draka, jakoby ve skoku doprava obráceného, ohlížejícího se 
však doleva hlavou na dlouhém krku, s ocasem stočeným dole do smyčky. Král Vladislav II. vylepšil 
20. října 1471 tento znak tím, že k drakovi přidal sv. Jiří, který draka zabíjí. Takto povýšený znak 
užívá město dodnes.

Významné pamětihodnosti města:
Náměstí Přemysla Otakara II.
 Největší čtvercové náměstí v České republice patří k významným pozůstatkům gotické architek-
tury. Jeho výjimečnost spočívá nejen v jeho rozloze (2 ha), ale i v systému ulic v rozích a ve středu 
jeho stran. Na náměstí se nalézá řada cenných historických budov.
Mariánský sloup na náměstí Přemysla Otakara II.
 Upomínka na události roku 1714 – uzavření míru s Francouzi po válkách o španělské dědictví 
a na mor řádící ten rok ve Vysokém Mýtě.
Muzeum českého karosářství
 Unikátní muzeum věnované historii českého karosářství a významné vysokomýtské karosářské 
firmě Sodomka

• 8 výstavních prostor expozice českého karosářství
• 8 výstavních prostor expozice věnované historii firmy Sodomka
• 2 výstavní haly s automobilovými veterány

Městská galerie
 Ve výstavním sále probíhají celoročně výtvarné výstavy, v letní sezoně kulturní život města obo-
hacují výstavy v galerii ve Zvonici.

Znaky měst okresu Ústí nad Orlicí
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Regionální muzeum ve Vysokém Mýtě
 Expozice Kabinet militarií vás provede dějinami vysokomýtské vojenské posádky. V muzeu se 
seznámíte také s historií karosářské firmy Josefa Sodomky a některými jejími výrobky.
Choceňská věž zvaná Karaska
 Starobylá věž ze 13. století si zachovala svou podobu do současnosti, jen gotický krov byl v ba-
roku nahrazen typickou cibulovou bání. Do roku 1844 u ní stávala Choceňská brána a ještě jedna, 
nižší věž.
Zbytky hradebního opevnění s kamennými deskami
 Původní hradby ze 13. století obkružují zhruba polovinu historického jádra. Do části hradeb 
v Jungmannových sadech jsou od obrozenských dob vsazovány pamětní desky připomínající vý-
znamné události života města.
Litomyšlské brána
 Původní, požáry poničená brána se dvěma věžemi, byla v 2. polovině 19. století novogoticky 
dostavěna. Na počátku 20. století bránu vyzdobil Mikoláš Aleš freskou sv. Jiří bojujícího s drakem.
Kostel sv. Vavřince
 Kostel byl pravděpodobně založen ve 2. polovině 13. století. Jeho interiér pokrývá unikátní se-
cesní fresková výzdoba a zdobí jej barokní oltář s obrazem Nanebevzetí Panny Marie od Petra Bran-
dla, který je největším malířovým obrazem (703x296 cm) v českých zemích. V kostele se nachází 
i pozoruhodná cínová křtitelnice z roku 1499.
Zvonice
 Renesanční budova postavená ve 2. polovině 16. století pro zvony z chrámu sv. Vavřince. V sou-
časnosti jsou zde výstavní prostory pro sezónní výstavy Městské galerie.
Pražská brána
 Nejzachovalejší část bývalého opevnění ze 13. století. Z Pražské věže je vynikající výhled na 
historické centrum města a do širokého okolí, lze z ní dohlédnout až na Orlické hory a Krkonoše.
Před branou stojí socha krále železného a zlatého, Přemysla Otakara II., zakladatele Vysokého Mýta 
a více jak padesáti dalších měst v Čechách a střední Evropě.

 Východočeské město Vysoké Mýto je šestým největším z měst Pardubického kraje a třetím 
největším městem okresu Ústí nad Orlicí, od kterého je vzdáleno asi 18 km. Leží při ústí Mlýnského 
potoka do řeky Loučná. Městem prochází místní železniční trať z Chocně do Litomyšle a rychlostní 
silnice E35 (E442), která rozděluje město na dvě části. Ve Vysokém Mýtě sídlí výrobce autobusů 
Iveco Czech Republic (dříve Karosa).
 Město se nachází v nadmořské výšce 289 m. K městu patří integrované obce Brteč, Domoradice, 
Lhůta, Knířov a Svařeň. K 31. 12. 2015 mělo Vysoké Mýto celkem 12 318 obyvatel (občanů České 
republiky a cizinců s trvalým pobytem).
 Karel Vencl

reklama
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AKCE VE ŠKOLE OČIMA DĚTÍ…

VAŘENÍ – ČÍNSKÉ NUDLE
Čína byla asi nejlepší. Vařili jsme v naší třídě čínské nudle. Nej-
dříve jsme kuřecí maso nakrájeli na kousky. Pak jsme přidali půl 
lžičky bílého mletého pepře a trochu ústřicové omáčky a osolili. 
Zprudka osmahli. Na čistou pánev jsme dali olej, na něm osmahli 
jednu cibuli a dva stroužky česneku. Přidali jednu nakrájenou čer-
venou papriku, půl malé konzervy bambusových výhonků, trochu 
zázvoru, lžíci chilli omáčky, dvě lžičky cukru a pět lžic ústřicové 
omáčky. Přidali maso a uvařené nudle. Nudle byly výborné, ale 
nudlí bylo málo. Ten den byl super. Jó a ještě něco, s Anežkou jsme 
se prali o maso :). A dostali jsme čínské hůlky. Čínskými hůlkami bylo těžké jíst.

Vanessa Durnová
KROK ZA KROKEM
5. 4. k nám přijel jeden pán a paní z poradny z Ustí nad Orlicí. Nejprve jsme se představili, ta paní 
se jmenovala Jana. No a potom jsme si zahráli hru, aby si zapamatovali jména. Hráli jsme i hru, že 
jsme byli ve dvojcích a museli jsme o tom druhém zjistit, jak se jmenuje, jaké je jeho oblíbené jídlo, 
co dělá ve volném čase… no a když jsme to zjistili, tak jsme to řekli do mikrofonu. Taky jsme se 
rozdělili do skupinek a vylosovali si lístek, kde byli napsané věci, co kdo dělá například: pomlouvá, 
rozesmívá, lže… a v těch skupinkách jsme si měli říct jestli bysme se s ním kamarádili nebo ne a taky 
co to znamená. Mezitím co jsme se domlouvali, Jana namalovala panáčka, toho přepůlila napůl, na 
jednu půlku napsala dobrý a na druhou špatný. Náš úkol byl položit lístek na stranu podle toho, jestli 
jsme se s ním kámošili nebo ne. Hráli jsme i hru, že jsme si museli stoupnout na lano a seřadit se od 
nejmenšího po největšího bez toho, abychom promluvili a spadli. Hráli jsme i hru, že jsme byli ve 
dvojcích, drželi se za ruce a hledali pexeso. No, hráli jsme i víc her, ale to by bylo moc dlouhé.
Ahoj, zase příště.

Nikola Kubátová
BOLÍ NEBOLÍ
Bolí nebolí bylo fajn. Hráli jsme hry třeba z vody do vody, pexeso a tak dále. U toho pexesa jsme se 
museli držet za ruce, třeba Natálka se Sébou a já Vaneska s Tomem. To z vody do vody se hrálo tak, 
že pán udělal z provázku rybníček a řekl do vody z vody. A bavili jsme se 
o šikaně.

Vanessa Durnová
HUDEBNÍ PÁTEK
V pátek 22. 4. byl v naší třídě hudební pátek. To znamená, že kdo má nějaký 
nástroj, tak ho přinesl do školy, aby ho ostatním ukázal. Samozřejně, že 
nikdo nepřinesl klavír, ten by totiž nikdo neunesl. Bylo tam hodně nástrojů, 
třeba různé druhy fléten, klarinety, foukací harmoniky, akordeony, kytara 
a ještě víc. Když každý představil nástroj, tak zahrál nějakou pěknou sklad-
bu. Když jsme se zeptali majitale nějakeho nastroje a dovolil nám to, mohli 
jsme si ho půjčit. Byla to legrace.

Anna Strasmeierová
MALÁ TECHNICKÁ UNIVERZITA – ODPADY
Přijel takový hodný pán, který nás učil jak neznečišťovat přírodu a recyklovat. Měli jsme postavit 
popelnice z kostek lega a roztřídit odpad, který byl na kartičkách a dát ho do popelnic a co nepatřilo 
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ani do jedné, tak jsme ho měli dát do sběrného dvora.
Kryštof Hondl

SBĚR PAPÍRU
6. 5. jsme měli sběr papíru. Rozdělili jsme se na čtyři skupiny. Jedna šla 
do Hluchova, druhá k bytovkám, třetí šla do dolního Těchonína a čtvrtá 
ke školce a za školku. Naše skupina šla do Hluchova, a když jsme nic 
nevezli, tak jsme se ve vozíku vozili. Skoro všichni dávali obrovské kra-
bice s papírem a nejvíc papíru jsme vezli od Budišů a každej si mohl vzít 
jeden časopis, který se mu líbil.

Vojta Žofka
MIMI PÁTEK
13. 5. byl v naší třídě mimi den, to znamená, že jsme se mohli převlék-
nout za mimino. To neznamená, že jsme se neučili, dali jsme si totiž 
diktát. Jo, zapomněl jsem řict, že vždycky, když pani učiteka Sandra 
přišla, tak jsme brečeli nebo se smáli. A na konci jsme si to i zhodnotili 
a ten kdo vyhrál, tak dostal odměnu.

Marek Polák
DOPRAVNÍ VÝCHOVA A DOPRAVNÍ HŘIŠTĚ
16. 5. u nás byl jeden pán a učil nás dopravku. Nejdřív si s náma páťakama a čtvrťákama opakoval do-
pravní značky, a pak nám pouštěl dvě takové kreslené pohádky o chodci 
a cyklistovi, když tam bylo něco důležitého, tak to stopnul a povídal, 
proč se to může nebo nemůže a taky se na dané téma ptal. Ten pán totiž 
pracuje v Animu a Animo je v Žamberku. No a v Žamberku je taky 
dopravní hřiště, na kterém jsme potom jezdili, ale před tím jsme psali 
test stejný jako vloni v Žamberku ve škole. No a teď zpátky k dopravní-
mu hřišti, byly tam dopravní značky, semafory a dokonce i koleje. Byla 
tam boudička, ve které byla kola a koloběžky a vedle té boudičky byly 
schody nahoru a tam byla minirozhledna a z té rozhledny bylo vidět na 
celé hřiště. Když to skončilo, šli jsme do Penáče si něco koupit a pak na 
autobusovou zastávku, kde jsme svačili a pili. Pak přijel autobus a byli 
jsme s nějakými přestupy za chvíli doma. A ve vlaku byla prča, v kabince jsme seděli: Nicolle, Mon-
ča, Petr, Anďa, Anička a Bobo.

Nicolle Zablocki
TALENT ŠKOLY
20. 5. byl talent školy. Talentu školy se mohli zúčastnit všichni žáci ze ZŠ 
Těchonín. Bylo to super. Moderovali to skoro všichni páťáci. Na talentu ško-
ly jsme viděli spoustu skvělých výkonů, např. tance, pohádky, vtipy, atd…
když potom všichni dokončili svá vystoupení, koukali jsme na pohádku Rio 
a pak se počítač vypnul a začal se upgradovat na Windows 10. Tak paní 
učitelka Sandra přinesla knížku Dášenka a já Roza s Kristínou jsme jí četli. 
Potom přišly paní učitelky a vyhlásily 1.zlaté pásmo, 2. stříbrnné pásmo, 3. 
bronzové pásmo a šli jsme na oběd.

Rozálie Stránská
VAŘENÍ – HAMBURGERY
24. 5. jsme v naší třídě vařili hambáče. Bylo to fajn. Paní učitelka Sandra rozdala tomu kdo chtěl prá-
ci. Někdo pomáhal u masa, u housek, zeleniny atd. Potom jsme začali losovat žáky, kteří si dají první 
hambáč. Hambáče jsme dělali tak, že jsme dali maso smažit na pánev, rozkrojili jsme hamburgerové 
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housky, nakrájeli jsme zeleninu. Potom jsme si sami, jak jsme chtěli, vyzdo-
bili hamburgery. Pak jsme to snědli a konec.

Rozálie Stránská
24. 5. jsme letěli letadlem do USA, a když jsme přistáli, tak jsme začali vařit. 
3.třída se učila a Róza, Nikola a Vojta smažili maso na hambáče. Anička 
umývala salát. Krísťa krájela rajčata a já jsem krájela housky, u čeho jsem 
se řízla a taky jsem krájela cibuli, u toho mě začaly slzet oči, tak jsem šla 
na chodbu, no a potom se losovali lidi, kdo si udělá první. Hamburger BYL 
MOC DOBRÝ!!!

Nikola Kubátová
VÍTÁNÍ LÉTA
Vítání léta bylo super, bylo tam spousta her, např: poznávačka - to je hra při 
které máte pytlíčky, ale nesmějí být průhledné! Do těch pytlíčků dáte nějaké 
věci a ten druhý hádá, co to v tom pytlíčku je. Dále: hod na panáka, malová-
ní, chytání ryb, skákání v pytli a nafukující skluzavka. U každé atrakce jsme 
dostali písmeno a seskládali jsme z toho slovo ČERVENEC. To vše se událo 
pod základní školou v Těchoníně.

Dominika Repová

Vítání léta se uskutečnilo 3. 6. Zúčastnila se školka i škola, ale mohli se 
zúčastnit i jiné děti. Každý dostal na krk kapsičku se svým jménem, do které 
si dával písmenka nebo barvičky. Barvy dostávaly menší děti a písmenka ty 
větší. Za každou splněnou disciplínu jsme dostali jednu barvu nebo písmeno. 
Nejdříve jsme museli prolézt překážkovou dráhu, která nebyla vůbec jednoduchá. Pak jsme mohli 
jít třeba na chytání rybiček, poznávačku, házení na panáka, chození na chůdách, střílení z luku, hod 
kroužky a skákání v pytli. Když jsme všechny disciplíny splnili, museli jsme z nasbíraných písmenek 
složit slovo a dostali jsme odměny. Mohli jsme si něco nechat namalovat na obličej od moc šikovné 
paní. Bylo to moc hezké. Mohli jsme jít také na nafukovací klouzačku, kde jsme se moc vyblbli a pěk-
ně nás z toho bolely nohy. Potom přišla paní Radmila Krejčová a ukázala nám, co všechno naučila 
své dva psy Sida a Dyka. Bylo to fakt úžasné. Určitě jim věnovala mnoho času. Dětský den se vydařil 
a myslím, že si ho všichni užili.

Kristina Břinčilová
JAMENSKÝ ČTYŘBOJ
V pondělí 6. 6. jsme šli normálně do školy, ale normální den to nebyl, 
protože vždy dva z ročníku (ti nejlepší) byli vybráni, aby jeli na Jamen-
ský čtyřboj. Z prvního ročníku jeli Matěj Trejtnar a Michaela Budišová, 
z druhého ročníku Ema Vágnerová a Jiřík Kinčík, ze třetího Mareček Břin-
čil a Anežka Vágnerová, ze čtvrté třídy Kryštof Budiš a Bobo Kopecký 
a nakonec z páté třídy Róza Stránská, Anna Strasmeierová, a protože děti 
z Mistrovic nejely, mohli jsme vzít dva navíc a to je Nicoll Zablocki a já 
Monika Martínková. Když jsme přišli do školy, tak jsme šli všichni do dru-
žiny a čekali, než ostatní odejdou do tříd. A pak přijelo hasické auto a od-
vezlo nás. Nejdřív první, druhý a třetí ročník a pak přijelo znova a odvezlo 
čtvrtý a pátý ročník do Jamného, kde jsme čekali, než přijely ostatní školy, 
pak jsme si šli s paní učitelkou projít disciplíny. Když jsme přišli, tak jsme 
se rozdělili po třídách. Nejdřív jsme šli na šplh, kde jsme museli čekat, než odejde třetí třída. Šplhali 
jsme vždy po dvou. Pak jsme šli na člunkový běh, to se běhalo po jednom a dvakrát. Potom jsme šli 
na hod na koš, to jsme se střídali po jednom a nakonec jsme čekali, než na nás přijde řada na švihadla. 
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Skákalo se vždy minutu. Potom se vyhlašovalo a dopadli jsme docela dobře.
Monika Martínková

SPANÍ VE ŠKOLE
Začalo to tím, že jsme jeli do školy, pak jsme si šli do školy dát věci. Šli jsme ven a opékali jsme 
rohlíky a buřty nebo hermelín. Pak jsme hráli hry, např. : schovku, honičku, házenou a tarzana. Za 
chvilku jsme šli za paní učitelkou Sandrou. Paní učitelka měla takovou krabici a v té byly hračky. 
My jsme je dostávali, protože jsme hráli celoroční hru Cesta kolem světa. Pak jsme šli do školy a tam 
jsme si rozbalili věci. Za chvilku jsme napsali na tabuli pohádky, které bychom chtěli vidět, například: 
Opice, Spongebob, Alvin a Chipmunkové 4 atd. Vybrali jsme Mončino CD Alvin a Chipmunkové, tak 
jsme šli koukat na pohádku. Když skončila pohádka, tak jsme šli spát, ale neusli jsme. Tak nám paní 
učitelka přečetla pohádku. Pohádka se jmenovala Krkonošské pohádky. My jsme pomalinku usínali. 
Spali jsme až do rána. Šli jsme se převlékat a vyčistit si zuby. Pak jsme se šli nasnídat. Za chvilku 
jsme museli uklízet. Moc jsme toho udělali. Potom jsme se učili. Mně vůbec nevadilo, že jsme se uči-
li. A po čtvrté hodině jsme šli na oběd. Po obědě jsme šli do školy. My jsme šli do družiny nacvičovat 
na Hasičské slavnosti. Chvilku jsme si hráli hry a pak jsme nacvičovali, jmenuje se to Já tak rád trsám, 
trsám. Když jsme skončili, tak jsme si šli hrát na zahradu na schovku. Já jsem musela jít na autobus.

Barbora Hůlková
GEOMAG
16.6 byl GEOMAG. Geomag je stavebnice. Jsou tam takové tyčin-
ky, ze kterých se staví stavby a ještě tam jsou kuličky a všechno 
je to magnetické. Klárka, Terka, Naty a Anďa stavěly kostel, a pak 
se rozhodly, že to bude dům, se kterým si pak hrály. Pak ho muse-
ly zbourat a bylato velká škoda. A pak si stavěli, co chtěli. Klárka 
s Terkou stavěly výtah a Anďa s Naty stavěly nějakou stavbu.

Klára Kopecká

VYSTOUPENÍ - EMA ŽAMBERK, DIVIŠOVO DIVADLO
Na základě videí na youtube.cz jsem byla požádána, zda bychom s dětmi nacvičili něco na EMU, 
protože jsou očividně šikovné. Nacvičovaly všechny holky ze 3.,4. a 5. ročníku. Také se k nám přidali 
dva kluci ze 3.ročníku, kteří nám dělali beatbox. Nácvik 
na vystoupení nám trval zhruba měsíc a půl. Každý týden 
jsme si vyčlenili alespoň jednu vyučovací hodinu na tré-
nování. Byla potřeba vystoupení vymyslet a vymyslet, co 
si vezmeme na sebe. To všechno jsme zvládli. Děti byly 
úžasné. Nejnáročnější byl týden, kdy jsme měli vystupovat. 
V pondělí byla generálka, takže jsme jeli vlakem odpoledne 
do Žamberka a pak zpátky. Ve středu jela celá škola a vy-
stupovali jsme dopoledne. Odpoledne jsme se sešli a jeli 
vlakem zpátky do Žamberka na večerní vystoupení. Děti se 
dostaly domů kolem deváté hodiny. V pátek jsme jeli jen na večerní představení, které bylo poslední, 
takže díky předávání odměn a děkovačce se děti dostaly domů ještě později. Bylo to náročné a záro-
veň krásné.
Chci poděkovat dětem za to, že do toho se mnou šly a za čas a energii, kterou do toho musely dát. 
Děkuji rodičům, kteří odváželi děti z večerních představení. Bez vás bychom jet nemohli.

Sandra Krejčová

13. 6. jsme jeli se 3. a 5. třídou na generálku na vystoupení do Žamberka. Vystupujeme totiž na EMĚ. 
Jelo 13 děvčat a 2 kluci. Ve středu 15. 6. jsme měli vystoupení ráno i večer. Ráno jsme jeli i s celou 
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školou, která se na nás jela podívat. Když jsme přišli na řadu, přišla na nás velká tréma, ale nakonec 
se to povedlo. Vystupovali jsme s BUM SNAP KLAP, což je hodně o rytmu a hned potom jsme vystu-
povali s KELÍMKY. Ostatním se to moc líbilo. Večer už to bylo trochu delší. Skončilo to asi v 9 hodin 
večer. Byli jsme moc unavení, ale když jsme čekali až pro nás přijedou rodiče, honili jsme se a hráli 
jsme různé hry. V pátek jsme měli vystoupení jenom večer, takže už to nebylo tak obtížné. Cestou tam 
jsme se stavili v cukrárně a koupili si zmrzlinu. Pak jsme si šli odnést věci do Anima a šli si hrát ven. 
Za chvíli nás paní učitelka zavolala a řekla, že se máme připravit. Vystoupení se nám zase povedlo. 
Na konci byla děkovačka, všichni přišli na pódium a tancovali. Dostali jsme odznáčky s prasátkem, 
protože se letošní Ema jmenovala Cannec filmový festival. Vystoupení jsme viděli celé už ve středu 
a bylo tam přes 20 čísel. O EMU je velký zájem, takže se přišlo podívat i dost lidí. Je to pro nás velký 
zážitek a moc jsme si to užili. Určitě bych si to ráda zopakovala.

Kristina Břinčilová
Dobrý den,
v pondělí 13. 6. jsme jeli na generálku do Žamberka do Divišova divadla. Po cestě jsme se stavili do 
cukrárny na zmrzku. Když jsme došli do Divišova divadla tak jsme chvíli čekali, a potom jsem šli 
trénovat na středu. 15. 6. jsme to měli na ostro před dětmi a večer jsme jeli zase, ale před dospělými. 
Byla to zábava, měli jsme velký potlesk. V pátek jsme ještě měli vystoupení, čekali jsme venku a hráli 
Kloboučku hop a Krvavé koleno. Paní učitelka nás pořád napomínala, aby se nám nic nestalo. Takže 
jsme si museli jít sednout a tak jsme hráli Tichou poštu. Potom jsme měli jít vystupovat. Když jsme 
měli po vystoupení, tak jsme tam zůstali na děkovačku. Dostali jsme odznáčky s prasátkem a tan-
covali jsme s nima na děkovačce. Děkovačka byla lehká, začala takhle…přešlapuje se z jedné nohy 
na druhou, tlesk, jedna ruka se dala nahoru, pak to samé s druhou, atd. No a nebojte se vystupovat 
a raději si to užijte. Ahoj příště.

Nikola Kubátová
CESTA KOLEM SVĚTA (Celoroční motivační hra pro děti)
V naší třídě jsme se nejdříve rozdělili na týmy. Když jsme se rozdělili, tak jsme si měli vymyslet 
jméno týmu. První tým se jmenoval: „Jestřábi“. Druhý se jmenoval: „Bezejména“. Jako první jsme 
letěli do Egypta a v Egyptě jsme vařili Humus a k tomu pita chléb, také jsme se dozvěděli, že tam 
jsou pyramidy. A do druhé země jsme letěli do Ománu a vařili jsme Marak al Dal a tam byl sultán. Do 
třetí země jsme letěli do Indie a v Indii jsme vařili Golden egg curry a viděli Tádž mahal. Do čtvrté 
země jsme letěli do Číny a u Číny jsme vařili Čínské nudle. A do páté země jsme letěli do Austrálie, 
pak USA a v USA jsme vařili hamburgery a viděli Sochu svobody. Pak Francie a Česká republika.

Natálie Vaníčková

Ahoj jmenuji se Dominika a provedu Vás Cestou kolem světa. Bylo nás dvacet a po celý školní rok 
jsme měli cestu kolem světa a já vás jí provedu, dobrá? Jako první byl Egypt. Když jsem byla men-
ší, tak jsem v Egyptě byla. Když si v Egyptě přivstaneš, tak můžeš vidět delfíny a želvy. V Egyptě 
jsme vařili Hummus a pita chléb. Z ČR je to 2 637 km, docela daleko. Omán. V Ománu jsem nebyla. 
V Ománu jsme vařili Marak al Dall. Také tam mají Halvu – to je ze sladké zeleniny, z hnědého cukru, 
koření, medu a vajec. Indie. Indie je od Ománu 2797 km. V Indii jsme vařili Golden egg curry. Čína je 
od Indie 3774 km. V Číně jsme vařili čínské nudle. To se dalo čekat :). Austrálie. Tady najdeme různá 
zvířata, třeba koaly, klokany a wombaty. USA. USA je od Austrálie 16000 km. V USA jsme dělali 
hamburgery. Francie. Francie je od USA 5844 km. Ve Francii jsme nic nevařili, ale víme, že tam mají 
Eiffelovu věž :). Česká republika. To by bylo, kdybych napsala, že jsem v ČR nebyla. :) V ČR jsme 
nic nevařili. Dohromady jsme nacestovali 42 845 km kolem světa.

Dominika Repová
SETKÁNÍ UČITELŮ
18. 5. se jako každý rok uskutečnilo SETKÁNÍ UČITELŮ okolních málotřídek. Tentokrát v Mistro-
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vicích. Scházejí se tu učitelky z Těchonína, Jamného nad Orlicí, Bystřece, Mistrovic a Orliček. Zde 
si vyměňujeme názory a zkušenosti, pak se také domlouváme na společných akcích, které se budou 
konat.

Sandra Krejčová
ZAMOTANÉ PŘÍBĚHY
Děti ze 3.,4.a 5. ročníku měly vymýšlet příběhy, kde se musí objevit slova, která jsou napsaná na 
tabuli a nijak spolu nesouvisí.

Pomatené království
V jednom hradu bydlela sněhová vločka, ale královnou byla počítačová myš. Kolem království po-
řád jezdil bobr na koloběžce. Královně radila násobilka, která byla na naftu. Násobilka spotřebovala 
hodně nafty, tak království muselo mít hodně peněz, aby mohlo naftu platit. A tak to v tom království 
bylo.

Bobo Kopecký
Bobr a sněhová vločka
Byl jednou jeden bobr, který se jmenoval pan Hříbeček. Ten měl neobvyklé zvířátko. Měl ledního 
medvěda, který se jmenoval Sněhová vločka. Byl velmi neposlušný, ale přeci byl někdy hodný. Pan 
Hříbeček měl ve své garáži zaparkovanou elektrickou koloběžku, do které musel dávat 19 litrů nafty. 
Tu elektrickou koloběžku si sám vyrobil. Byl to vynalézavý bobr, který si myslel, že se zapíše do dějin 
jejich vesničky Bobříkové. Jednou když pan Hříbeček odpočíval na gauči po obědě, Sněhová vločka 
mu utekla do garáže. Pan Hříbeček mu několikrát vysvětloval, jak se koloběžka řídí. Vysvětloval 
mu to, protože byl na svou koloběžku velmi pyšný. Sněhová vločka si nasadil brýle pana Hříbečka 
a helmu na motorku a jel.

Tereza Mertová
Bobr a doktor House
Jednou byla jedna koloběžka a na ní seděl bobr. Jednou jel bobr do LA pro počítačovou myš. Když jel 
zpět, spadla sněhová vločka bobrovi před koloběžku a bobr se nacápnul. Ve vzduchu si pohodlně spo-
čítal násobilku a udělal přemet. Potom ho odvezli na sál, kde potkal doktora House, ten mu píchnul 
injekci. A dali ho na postel v pokoji, ale smůla, postel se pod bobrem propadla, porotože vážil 400 kg 
a 1 g a postel měla nosnost jen 400 kg. Tak spal na zemi a hrál na počítači s novou počítačovou myší 
od Logitech. Zrovna točil Let’s play ze Spider Elite III, když mu v počítači došla nafta a nestihl ani 
dát do popisku myš Logitech g 502.

Kryštof Budiš
Prázdniny u babičky
Anička s Terezkou jely škodovkou k babičce na prázdniny. Babička měla psa Maxe. Anička s Te-
rezkou se rozhodly, že budou spát pod širákem. Rozbalily si spacáky a usnuly. Když se vzbudily, 
musely vytáhnout deštník, protože pršelo. Přeběhly domů k babičce, nasnídaly se, a když přestalo 
pršet, řekly, že si půjdou hrát na louku. Na louce se pásli koně, kteří se jim moc líbili. Přišly blíž 
a uviděly malou rozcuchanou holčičku, která čistila stáje. Přišla k nim a řekla: Ahoj, já jsem Róza. 
Terka s Aničkou se jí taky představily a zeptaly se jí, jestli si s nimi půjde hrát. Na louce létali krásní 
motýli. Róza si přezula boty a běžela za nimi. Potom už Anička s Terkou musely jít domů, protože 
se musely učit vyjmenovaná slova. Škola Terku s Aničkou vůbec nebavila. Další den musely vyplet 
záhon. Terka našla v jahodách dědovy staré, špinavé a smradlavé trenky. Večer se dívaly na dokument 
o Francii. Terce s Aničkou se tam moc chtělo. V noci sešly schody a vyšly ven. Ukradly sousedům 
škodovku, ve které ležely na sedačce trenky se srdíčky. Rozpálily to a ve Francii byly za 9999 hodin. 
Ve Francii pršelo, a tak si vzaly deštník. Vylezli na Eiffelovku, rozbalily spacák a usnuly. Ráno si 
nazuly boty a šly nakupovat. Koupily si krásného motýla černookého. Na procházce potkaly Rózu, 
která za nimi utelka…

Kristina Břinčilová
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Tanečnice Róza
Jednoho dne Róza slavila své osmnácté narozeniny a dostala škodovku. Tak běžela ke zkouškám, aby 
měla řidičák. A co se nestalo! Ona ho dostala. Tak rychle nasedla do škodovky a jela. A když už se 
zase začala nudit, tak si zapnula rádio. A v rádiu začala hrát její oblíbená písnička a to nebylo dobře, 
protože začala tančit a nedávala pozor na cestu. A najednou BUM, TŘÍSK, KŘÁP…Róza nabourala 
do školy. A v tu chvíli se lekla a začala říkat vyjmenovaná slova. Najednou viděla v dáli koně, a tak 
si řekla, že s ním odjede na divoký západ. Když na něj nasedla, kůň se polekal a schodil ji na zem. 
Musela to být velká rána, protože se tak trochu pomátla. Protože nasedla na motýla a říkala, tak jeď 
pse. Když došla do města, tak šla do obchodu jménem WOW. Šla tam, koupila si trenky, a když vyšla 
z obchodu, tak si je dala na hlavu a zařvala: Já jsem slipomen a letěla pryč. Potom viděla to svoje 
nabourané auto a schovala se rychle do spacáku, kde začala dělat kotrmelce. Když už po dvou hodi-
nách vylezla ven, tak začalo pršet, a tak si vytáhla deštník a začal tančit tanec jménem Francie. U toho 
zpívala píseň Moje boty. A najednou se Róza vzbudila a zjistila, že to byl jenom sen. A to byl příběh 
o Róze a její škodovce. Neberte si z ní příklad.

Rozálie Stránská
Vesnická princezna
Byla jednou jedna princezna, která kopala brambory a žvýkala při tom žvýkačku. Potom uviděla u zá-
bradlí Justina Biebra a zavolala na něj, aby jí pomohl kopat brambory. A když dokopali brambory, tak 
Justin Bieber řekl, že bude řídit traktor a princezna se svezla na voze plném brambor.

Marek Břinčil
Ukradená princezna
Byl jednou jeden hrad a v něm žila byla upovídaná princezna, která slejdovala na skateboardu zá-
bradlí, které pak prasklo a princezna spadla a viděl to Justin Bieber, který se naštval a jel s nekrytým 
traktorem do Frenštátu a cestou si žvýkala žvýkačku, která mu zaskočila a začal kašlat a skoro se 
udusil, ale naštěstí mu ta žvýkačka z pusy vyskočila na cestu, a tak jel dál do Frenštátu, kde koupil 
obvaz a izolepu. Jel zase zpátky do Prčic, kde tu princeznu obvázal obvazem a izolepou jí zalepil pusu 
a odvezl ji do Ameriky na Floridu, kde potkali Jaromíra Jágra a oba chtěli podpis, ale Jágr spěchal do 
Prahy na utkání proti Slovensku, a tak se rozbrečeli a jeli zpívat a princezna utelka a do teď přežívá 
na Floridě v kanálu a bojí se všech zpěváků a Jaromíra Jágra.

Vojtěch Žofka, Nicoll Zablocki

ZAMOTANÉ POHÁDKY
Děti z 1. a 2. ročníku měly za úkol napsat známé pohádky a dát do nich slova, která tam nepatří. Ta si 
vylosovaly na žetoncích s obrázky razítek.

O řepě
Žili v jednom domečku babička a dědeček a jejich vnučka. Dědeček s babičkou si uvařili kávu. Babič-
ka si zašla do obchodu koupit meloun a citrony. Pak si šli koupit ozdobu, pak si zašla vnučka zasadit 
řepu. Vyrostla a bylo jí zima na ruce. Nasadila si rukavice. A nakonec si zašli koupit kruh.

Adélka Mertová

Červená Karkulka
Byl jednou jeden dům. Tam bydlela jedna maminka, měla jednu dceru a ta se jmenovala Červená Kar-
kulka. Maminka si vzpomněla, že má její babička svátek. Maminka Karkulce dala košík s třešněmi 
a žaludy. Po cestě jí potkal vlk. Vlk po ní chtěl žaludy a třešně. Ale Karkulka nedala. A tak šla dál, 
až došla k babičce celá mokrá, protože začalo pršet z mraku. Karkulka si ani nevšimla, že přinesla 
v košíku berušku.

Maky Strasmeierová, Šárka Zigáčková, Ema Vágnerová
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Tři prasátka
Tři prasátka jela na výlet lodí, protože svítilo slunce. Dopluli na břeh. Začalo se stmívat. Jedno prasát-
ko si postavilo dům ze žaludů a nad dveřmi si vyřezalo srdíčko z dubu. Druhé prase si lehlo na mrak. 
Třetí prase upeklo veliký dort a udělalo dveře. Lehlo si do šlehačky. V noci přišel vlk a rozbil všechny 
domečky. A snědl všechna prasata.

Šárka Zigáčková, Maky Strasmeierová
Červená Karkulka
V domečku byl špendlík. Maminka poslala Karkulku za babičkou, ale sněžilo. V košíku měla slánku. 
Pak potkala vlka a jemu bylo pět roků. Ptal se, co má v košíku. Ona říkala, že srdce a slánku.

Míša Budišová, Honzík Leicht

PODĚKOVÁNÍ 
PANÍ UČITELCE 
SANDŘE
Milá paní učitelko, 
děkujeme Vám,
že jsme mohli ty tři 
roky strávit ve Vaší 
společnosti.
Bylo to super! Nedo-
kážeme si to bez Vás 
představit.
Hodně jste nás toho 
naučila a myslíme,
že i my Vás, třeba, 
jak mít pevnější 
nervy.
Máme s Vámi mnoho 
zážitků a vzpomínek.
A tímto Vám chceme 
velmi poděkovat.

5. ročník

odcházející
„páťáci“:

Nikola
Kubátová,
Kristina
Břinčilová,
Nicoll
Zablocki,
Monika
Martínková,
Anna
Strasmeierová,
Rozálie
Stránská,
Vojtěch
Žofka
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Další uskutečněné akce:
21. 6. ŠKOLNÍ VÝLET – VIDA - BRNO
22. 6. ATLETIKA V BORKU
23. 6. ADAM
25. 6. VYSTOUPENÍ NA HASIČSKÝCH SLAVNOSTECH
27. 6. SPORTOVNÍ DEN – sportovní klání v přehazované, vybíjené, florbalu, házené a streetbalu
27. 6. JÍZDA ZRUČNOSTI A CYKLOKROSS
29. 6. MALÁ TECHNICKÁ UNIVERZITA – ENERGETICI
30. 6. VYSVĚDČENÍ :)

Chtěli bychom poděkovat panu Romanu Brůnovi za velké množství nasbíraných baterií.

Děkujeme panu Radku Břinčilovi a panu Lukáši Hejlovi za pomoc s odvozem starého papíru.
Dále děkujeme všem, co pro nás měli připravený starý papír, dohromady jsme nasbírali 3640 kg 
papíru. Ze získaných peněz jsme dětem zaplatili program Malá technická univerzita – třídění odpadů 
a část ceny za autobus na školní výlet do Brna.

Děkujeme všem, co nás po celý školní rok podporovali a pomáhali nám.
Užijte si krásné léto a v novém školním roce se na vás budeme těšit.
 Sandra Krejčová a kol.

Divadlo JOJO
V dubnu jsme v naší mateřské škole přivítali divadlo 
JOJO. Tentokrát divadlo přivezlo netradiční pohádku na-
zvanou Aprílová, která byla vtipná a povedená. Děti po-
znaly čaroděje Čáryfuka, aprílový deštík, vodníka Boni-
fáce. Děti se skvěle bavily, byly vtažené do děje pohádky, 
naučily se kouzelné zaříkávadlo. Pohádku sledovaly bed-
livě od začátku až do konce, ukončení pohádky završily 
velkým potleskem.
Pálení čarodějnic
Konec dubna patří kouzlům a čarování. Proto i v naší mateřské škole nechyběl čarodějnický den.Děti 
si nejprve vyráběly malé čarodějnice a plnily různé úkoly. Velkou čarodějnici, kterou děti vytvořily 
společně, jsme upálili na školní zahradě - to byl oheň.
Vyrábění dárku pro maminku
Ve středu 4. 5. jsme do naší školky pozvali tatínky naších dětí. Připravili jsme pro ně malování akry-
lovými barvami.Společně se svými dětmi vyráběli dárek pro maminku - přívěšek na krk.Účast tatínků 
byla velká a děti měly radost ze společné práce.
Besídka ke Dni maminek
Děti si pro maminky v úterý 17. 5. připravily besídku plnou básniček, písniček, tanečků a pohádky.
Také maminkám vlastnoručně vyrobily přáníčka a dárečky, které jim po ukončení kulturního progra-
mu předaly.Poté následovalo občerstvení pro děti i pro maminky. Všichni si tento den užili a bylo to 
moc prima.
Výlet - Perníková chaloupka
Ve čtvrtek 19. 5. jsme vyrazili společně s mateřskou školou v Mladkově na výlet do Perníkové cha-
loupky u Pardubic. Děti zábavnou formou poznávaly různá zákoutí chaloupky. Nejprve si mohly změ-

Mateřská škola
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řit, jak mají vykrmený prst v prstovém tlustoměru. Pak navštívily Perníkov - zde bylo vše z perníku, 
to byla nádhera. Zavítaly do perníkářské dílny Ježibaby, kde viděly výrobu staročeských perníčků. 

Navštívily Ježíškovo nebe a odvážlivci Peklo pod Perníkovou chaloupkou. Výlet se vydařil a spoko-
jení a plní zážitků jsme se odpoledne vrátili do školky.
Malá technická univerzita
Děti opět přirozenou hravostí poznávaly technický svět.Stavěly věže pomocí technického výkresu, 
poznávaly stabilitu výškových staveb. Na závěr získaly diplom. Ještě nás čeká Malý energetik a při 
tomto posledním setkání bude dětem udělen titul Mistr stavitel.

Předškoláci jdou do školy
První středu v červnu naši předškoláci přišli do školky s aktovkami, neboť jsme po svačině šli na-
vštívit naše kamarády do školy. Školáci z první třídy nás mile přivítali a ukázali nám, co se za rok 
naučili. Naši předškoláci se také nenudili, byli také zapojeni do vyuky. Dětem se hodina moc líbila 
a už se těší na září.
Dětský den na hřišti
Naše školka se zúčastnila Dětského dne na hřišti. Děti se zapojily do soutěží, po 
splnění všech úkolů byla odměna největší - nafukovací klouzačka. Do školky 
jsme se vraceli plni dojmů a zážitků.
Vítání
V sobotu 18. 6. na Vítání občánků vystupovala s kulturním programem 4 děvčát-
ka z naší mateřské školy- Natálka, Amálka, Eliška a Martinka.

V měsíci červnu nás ještě čeká loučení s předškoláky a účast na oslavách hasičů.
 Iva Jirušková
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70 let Podorlického dětského pěveckého sboru (PDPS) 1946-2016
 V pátek 27. května 2016 v 19.00 hod. se v sále jablonského kina uskutečnil Májový galakoncert 
Podorlického dětského pěveckého sboru, a to u příležitosti 70 let jeho trvání.
 Jde o pěvecký školní sbor, 
v kterém v minulosti zpívali a v bu-
doucnu jistě zpívat budou také ně-
kteří žáci z Těchonína, docházející 
do základní školy v Jablonném nad 
Orlicí. Takže i naše obec má určitou 
spojitost s tímto pěveckým sborem. 
K historii PDPS je stručně uvedeno 
v programu Májového galakoncer-
tu k 70. výročí jeho založení toto:
 Podorlický dětský pěvecký 
sbor (PDPS) je nejstarší nepřetr-
žitě pracující školní sbor v České 
republice. Zakladatelem a prvním 
sbormistrem byl pan učitel Josef 
Stránský. Sbor založil v roce 1946, 
10 let jej sám vedl a v této práci obětavě pokračoval se svými kolegy ještě dalších téměř 40 let. Sbor 
měl tehdy více než 100 členů.
 Od roku 1956 do roku 2006 byl sbormistrem pan učitel Jaroslav Keprta a po celou tuto dobu 
sbor na klavír doprovázela paní učitelka Naděžda Šímová. PDPS se opakovaně umísťoval v krajské 
přehlídce ve zlatém pásmu, mnohonásobně byl účastníkem národních přehlídek školních pěveckých 
sborů, v rozhlasových studiích bylo nahráno 78 skladeb, vydána 2 MC a činnost Jaroslava Keprty 
byla ohodnocena v roce 1996 Cenou Františka Lýska.
 Od roku 1990 do roku 2007se stal sbormistrem PDPS pan učitel Jaroslav Haman a oba sbor-
mistři vedli sbor k dalším úspěchům: opakované účasti na celostátních přehlídkách, mezinárodních 
festivalech, spolupráci s Boni pueri na světových pódiích, vydání 2 CD, koncertování celkem v 15 
evropských zemích.

AKCE v obci a okolí

Sbor bývalých členů PDPS, sbormistr Jaroslav Haman

Spojené sbory (sbor bývalých členů PDPS, Podorlický DPS a DPS Jabloňka), sbormistr Jaroslav Haman
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 V roce 2007 převzala umělecké vedení PDPS sbormistryně Jabloňky paní učitelka Irena Franco-
vá a organizační vedoucí se stala paní učitelka Jana Šmídová. Od roku 2012 má sbor druhou sbormis-
tryni v paní učitelce Lence Maťátkové. Klavíristkou PDPS je nyní paní učitelka Monika Zelenková. 
Ve sboru zpívá 44 zpěváků.
 Současný PDPS pořádá každoročně adventní koncerty a vystoupení, organizuje výměnné kon-
certní zájezdy (opakovaně Velká Británie, Polsko, Slovensko, Švýcarsko) a úspěšně se účastní kraj-
ských přehlídek školních pěveckých sborů. Letos si odtud přivezl zařazení do zlatého pásma. Každým 
rokem připravují oba školní sbory Májový galakoncert.
 Ještě něco ke zmíněnému galakoncertu. Před zcela zaplněným sálem vystoupily: dětský pěvecký 
soubor Jabloňka, Podorlický dětský pěvecký sbor, sbor bývalých členů Podorlického DPS a spojené 
sbory. Tedy, Sbor bývalých členů PDPS, Podorlický DPS a DPS Jabloňka. Všechny účinkující pěvec-
ké sbory byly za svá vystoupení odměněny neutuchajícím potleskem obecenstva. Jedním ze sbormis-
trů galakoncertu byl i pan učitel Jaroslav Haman, který připravoval na vystoupení bývalé členy PDPS.

U příležitosti konání galakoncertu mi pan Jaroslav Haman ochotně odpověděl na několik dotazů pro 
Těchonínské listy.
 Jak náročné bylo zorganizovat a připravit sbor bývalých členů PDPS na vystoupení a jak 
jste byl s jejich vystoupením na galakoncertu spokojen?
Myšlenka vznikla před Vánoci v přípravném štábu oslav 70. výročí vzniku PDPS. Osobně nebo tele-
fonem jsem mluvil asi se 30 lidmi, ti dali vědět dalším. Jablonský zpravodaj a web ZŠ uveřejnily naši 
výzvu s fotkami sboru před 20, 30 a 40 roky. Vytiskli jsme a rozeslali noty deseti skladeb a čekali, jak 
dopadne první dubnová zkouška ze čtyř plánovaných. K mému milému překvapení věnovalo sobotní 
dopoledne nácviku 43 lidí různého věku od mladých po důchodce. (Paní Šímové bude 85 let a dopro-
vázela nás ve dvou skladbách). Na dalších zkouškách se počty nadšenců zvyšovaly až na 60 a na gene-
rálce a galakoncertu nás zpívalo 70. Byl jsem nadšen čistotou zpěvu, zvládnutím čtyřhlasů, zápalem 
lidí a ochotou přijet i z velké dálky na zkoušky a vystoupení. Moc děkuji 7 zpěvákům z Těchonína za 
účast na úspěšném večeru.

Po mnoho let jste jako učitel působil na základní škole v Těchoníně, kde jste také vedl
Těchonínský dětský pěvecký sbor, který dosahoval významných úspěchů. Jak s odstupem času 
na toto období vzpomínáte?
Před rokem se v mé bývalé třídě sešlo přes 60 zpěváků TDS. Zavzpomínali jsme si u příležitosti 25.vý-
ročí od posledního koncertu v Těchoníně, na pilnou až úmornou práci na zkouškách, na zájezdy po 
republice, na radost z mnoha vítězství v soutěžích. Bylo to tak upřímné a bezprostřední a cítil jsem to 
jako nejkrásnější odměnu za čas strávený pro školu a sbory v Těchoníně.

V Těchoníně Vás občané znají, jsou zde pamětníci i Vaši žáci. Chcete jim něco vzkázat?
Bez podpory rodičů, bývalého vedení obce a továrny Perla, také ředitelů a kolegů ve škole by se nám 
asi tak úspěšně pracovat nedařilo. Pomníček si malí zpěváci postavili televizním pořadem o práci 
dětského a chlapeckého sboru. Při jeho sledování i po 30 letech je na ně nejen hezký pohled, ale pře-
devším poslech tříhlasých skladeb je příjemný až obdivuhodný.
Přeji paním učitelkám, aby se jim v krásně opravené a modernizované škole dobře pracovalo, a žá-
kům, aby i v jiných činnostech navazovali na úspěchy těchonínských dětských sborů.

Připravil a za odpovědi poděkoval Karel Vencl 
(foto Petr Korčák)
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Těchonínem zněla řečtina
 V sobotu 21. května 2016 se v naší obci v historii již podruhé konalo celostátní setkání řec-
kých seniorů. Poprvé to bylo v roce 2007 a s nápadem uspořádat ho u nás přišli členové Řecké obce 
v Šumperku. Vzhledem k tomu, že v těchonínských kasárnách (Domově ČSČK) byli od roku 1950 
do roku 1962 ubytováni řečtí emigranti a 104 Řeků a slovanských Makedonců spí věčným spánkem 
na řeckém hřbitově, byl tento nápad jistě odůvodněný. Setkání bylo velmi zdařilé, srdečné a poctil ho 
návštěvou i tehdejší řecký velvyslanec v ČR.
 Proto se šumperští Řekové rozhodli uspořádat celostátní setkání řeckých seniorů v tomto roce 
opět u nás. O pomoc požádali náš obecní úřad. Skupina dobrovolníků pomohla zajistit Řekům zdařilý 
průběh celé akce. Ve školní kuchyni se pekly skoro svatební koláče na odpolední posezení. I slavnost-
ní oběd zajistily zaměstnankyně školní jídelny. Paní Alena Veselá, Hana Jentschková, Lenka Kreuse-
lová, Šárka Koubová, Lenka Krejčová, Lucie Vaníčková a Klára Vaníčková se úkolu zhostily výbor-
ně a ke spokojenosti hostů. V kulturním domě na Studeném nachystali posezení a pěknou výzdobu 
L.Kreuselová, H. Jentschková, A.Veselá, I.Špinlerová, J.Junek a D.Krejsa. Řeky potěšila důmyslná 
výzdoba – i květinová- v barvách řecké vlajky.
 V sobotu dopoledne se v centru obce objevovaly skupinky Řeků, jedna skupina v doprovodu 
pana majora Ing. J. Martínka navštívila i kasárna a prohlédla si objekty, kde byli v padesátých letech 
ubytováni Řekové, pro některé z návštěvníků příbuzní nebo známí. Pak poseděli na dobrém obědě ve 
školní jídelně a po procházce obcí se sešlo shromáždění řeckých seniorů na řeckém hřbitově u památ-
níku. Zde se konala od 14.30 hodin slavnostní část setkání a položení věnců a kytic. Pietní akt zahájila 
předsedkyně Řecké obce v Šumperku paní Teodora Vintrová, další proslov přednesl řecky předseda 
Asociace řeckých obcí ČR pan Christos Bialas a se slavnostním projevem vystoupil také starosta naší 
obce pan Daniel Krejsa.

 

Účastníci setkání se pak autobusy a mikrobusy přemístili do kulturního domu na Studené. Zde již 
probíhala při reprodukované hudbě (samozřejmě řecké) volná zábava. O občerstvení se opět postaraly 
zaměstnankyně ZŠ a paní Monika Krejsová. Protože to bylo setkání Řeků, nechyběla tu jimi přive-
zená kvalitní brandy Metaxa, anýzový likér Ouzo a na ochutnávku také pečivo- pita s balkánským 
sýrem. Povídalo se, vzpomínalo a samozřejmě tančilo. Pan Ing. Kostas Papasavoglu, který byl v Tě-
choníně žákem Antonína Špinlera, přivezl vysvědčení a fotografie z té doby. Zde také musím dodat, 
že na obecní úřad poslal pozdrav a omluvný dopis další Řek, jenž Těchonín v mládí navštěvoval a rád 
na něj vzpomíná, pan Ing. Efthimios Papadopulos.
 Věříme, že se setkání řeckých seniorů všem účastníkům líbilo a budou se rádi do naší obce vra-
cet.

 Ivanka Špinlerová
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Oslava Dne vítězství

71. výročí osvobození Československa a konce druhé světové války v Evropě.

 V letošním roce jsme vzpomínali již 71. výročí osvobození Československa od hitlerovských 
okupantů a ukončení druhé světové války v Evropě. V naší obci vzpomínáme výročí osvobození pra-
videlně, a to již po celá desetiletí u Památníku osvobození, o který je trvale a dobře pečováno. Vzpo-
mínková akce se konala v pátek 6. května v 17.00 hod. za účasti 26 občanů, a to dospělých a dětí. 
K památníku položili věnce zástupci obce, zástupci Armády České republiky a kytici také položili 
zástupci ZO KSČM a Česko -ruské společnosti. Slavnostní proslov měl starosta obce pan Daniel Krej-

sa. Uctil památku všech padlých, kteří položili životy za naši svobodu a za náš život v míru. Uvedl, 
že o mír se musí trvale usilovat a bojovat i v současnosti. Vzpomněl, že Sovětská armáda vstoupila do 
naší obce 1. května 1945. Vzpomněl také hrdinství místních hajných Čeňka Junka a Vendelína Šolce 
z Těchonína a Celného, kteří za pomoci přátel chránili a zásobovali lidi ukrývající se v těchonínských 
lesích před německými vojáky. Vzpomněl také kpt. Berana a štábního rotmistra pěchoty Václava 
Beníška, kteří zahynuli v Kobylím dole dne 22. září 1945 při zneškodňování německé munice.
 Od památníku se potom účastníci vzpomínkové akce přesunuli na místní hřbitov, kde byla po-
ložena kytice na hrob kpt. Berana a jeho památka byla uctěna minutou ticha. Tím byla vzpomínková 
akce ukončena. Letos se vzpomínkové akce nemohla ze zdravotních důvodů zúčastnit paní Jiřina 
Kudlová, dcera kpt. Václava Berana.
 Vzpomínat našich osvoboditelů, hrdinných vojáků všech národů a národností, kteří za osvobo-
zení naší vlasti položili to nejcennější, své životy, je stále potřebné. Válka, slovo při jehož vyslovení 
jde mráz po zádech, je ve sdělovacích prostředcích slyšet daleko častěji než slovo mír. Proto jsou 
velmi důležité všechny mírové akce, které se v republice konají, a na kterých jasně zní „Ano míru! 
Ne válce“! Je nutno hájit i historickou pravdu, že na území celého Československa padlo 144 000 
sovětských vojáků, ale i to, že kromě Sovětské armády, která berlínskou a pražskou operací ukončila 
druhou světovou válku v Evropě, se na osvobození naší vlasti podílela i další spojenecká vojska – 
polská, rumunská a americká armáda, ozbrojené síly zahraničního i domácího odboje, čeští, slovenští, 
jugoslávští, francouzští i další partyzáni, včetně německých antifašistů.
 Pro mír musíme být všichni, aby se hrůzy války již nikdy nemohly opakovat.

Karel Vencl (foto Jiří Trojan)
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Na návštěvě u sousedů
U paní Marie Šimkové
 V srpnu tohoto roku oslaví své 94. narozeniny 
nejstarší občanka Těchonína, paní Marie Šimková. 
V minulém čísle Těchonínských listů jsme společně 
s panem Karlem Venclem besedovali s nejstarším 
mužem v naší obci a také nejstarším naším rodá-
kem, panem Ladislavem Filipem. Shodou okolností 
se paní Šimková jmenovala za svobodna také Fili-
pová. Na návštěvu do prvního domku ve Stanov-
níku jsme přišly dvě, já a paní Hana Jentschková. 
Věděla jsem totiž, že paní Marie se dlouhá léta přá-
telila s paní Šulcovou, Haninou maminkou. A co 
proběhlo předlouhých telefonních rozhovorů, když 
se nemohly kamarádky navštívit. Pevná linka posi-
lovala už tak pevné přátelství.
 K návštěvě jsme si vybraly krásný den, a tak 
jsme hned při vstupu na Šimkovu zahradu obdivo-
valy spoustu rozkvetlých květin a keřů. Kolem nás 
plno barev a vůní, vše vzorně upravené, přívětivé. 
I sousoší Kalvárie obalené v úpatí zářivým kober-
cem květů nepůsobilo tak smutně. Přede dveřmi nás 
mile přivítal Jirka, mladší syn paní Šimkové. Ozná-
mil nám, že maminka odpočívá na zahradě. Chvilku 
jsme se rozhlížely, než jsme ji na lavičce u rozkvetlého rododendronu objevily. Hned se zvedala a za 
pomoci „chodítka“ se vydala domů. Jirkovi dovolila, aby jí pomohl přes schody. Musím prozradit, že 
paní Marie si loni zlomila nohu v krčku a později ještě dostala zápal plic. Tato statečná žena se za po-
moci dětí s oběma pohromami vypořádala a stále má zájem o vše možné. To jsme zjistily, když jsme 
se u ní doma posadily a začaly si povídat. Jirka, který s maminkou teď bydlí a pomáhá jí, uvařil kávu 
a upekl výbornou buchtu s jablky a ořechy. Pro Hanku je paní Šimková skoro teta, takže ve čtyřech 
nám hovor i čas rychle utíkal.
 Dozvěděly jsme se, že paní Marie je nejen nejstarší občanka Těchonína, ale vlastně i nejstarší 
rodačka. Narodila se totiž 1. 8. 1922 na Celném. Asi půl roku mladá Filipova rodina bydlela také 
v chalupě č. p. 77(pak rodina Kopeckých) v Těchoníně, ale když se v Jamném nad Orlicí dostavěl 
uprostřed vesnice činžovní dům (dnes je zde také pošta), přestěhovali se tam. Tatínek František byl 
totiž jamenský rodák. To už měli dvě dcerky. Maminka paní Šimkové nepocházela z blízkého okolí. 
Tatínek bojoval za 1. světové války na italské frontě, a když pak doma nemohl po válce najít zaměst-
nání, odjel na práci na území pozdější Jugoslávie. Odtud si pak domů přivedl ženu, Chorvatku Hele-
nu. V Jamném prožila Marie s rodiči a sestrou dětství. Chodila tu do školy, měšťanku navštěvovala 
v Jablonném nad Orlicí. Smutně vzpomíná na to, že maminka po velmi těžkém porodu churavěla 
a žila už pak jen šest let, do roku 1944. Smutné bylo i to, že při porodu zemřel paní Marii bratříček, 
jenž by byl o šestnáct let mladší.
 Za války ji potkalo to, co mnoho mladých českých lidí. Měla být totálně nasazena do Berlína, 
místo toho odešla pracovat k sedlákům do Bystřece. Bylo jí něco málo přes 17 let, byla drobounká 
a musela se starat o dvaadvacet kusů dobytka. Někdy k péči přibyly i sedlákovy děti a další povinnos-
ti. V této vsi sloužila do roku 1945. Na konci války vítala ruské osvoboditele, jenže hezká děvčata se 
musela mít před vojáky na pozoru, takže jeden den strávila v šuplíku pod postelí u sousedů.

Marie Šimková
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 V Bystřeci (u nás se říká Bystrci), a to 
bylo radostnější, poznala svého budoucího 
manžela Ladislava Šimka. Pohledný mla-
dík sloužil v Třešňovci a s dobrou tanečnicí 
Maruškou se potkal na zábavě. Mladé lásce 
nic nestálo v cestě a nakonec se přistěhova-
li s tatínkem Filipem do Stanovníku č. p. 1, 
kde také měli v roce 1946 svatbu.Však je 
dům veliký, vždyť v něm bývala i hospo-
da. Tatínek byl dobrý hospodář, měli pole 
s obilím a mouka se mlela ve mlýně u Pon-
dělíčků v Jamném. Marie pracovala půl 
roku v Hedvě v Králíkách, ale pak začala 
pomáhat v hospodářství. Tatínek se v roce 
1950 znovu oženil, a tak v prvním stanov-
nickém domku žily dvě rodiny. Manžel 
Ladislav pracoval jako signalista na dráze 
a Českým drahám zůstal věrný až do dů-
chodu.
 Po vzniku JZD Marie pomáhala při 
polních pracích a později se starala o do-
bytek v kravíně na Mlýnském kopci. Spo-
lečně s přítelkyní Marií Šulcovou pak na-
stoupila koncem šedesátých let do kasáren 
(VÚHEM – Vojenský ústav hygieny, epide-
miologie a mikrobiologie Praha). Ve stájích 
se chovala laboratorní zvířata, například 
morčata, myši a činčily. O ně obě Marie 
ještě se skupinou mladých děvčat pečovaly.
Ve službách se střídaly i v sobotu a neděli. Podle vyprávění to byl družný a veselý kolektiv, i když 
temperamentní mládí potřebovalo občas usměrnit. Zde pracovala paní Šimková až do důchodu roku 
1977. I později však pomáhala v kuchyni, nebo s úklidem v kasárnách a ve školce.
 Manželé Marie a Ladislav Šimkovi vychovali dva šikovné syny. Ladislav se narodil roku 1949 
a Jiří 1952. Rodina znamenala pro všech-
ny to nejcennější. Pan Ladislav postupně 
přebudoval dům, později v úpravách po-
kračoval syn Jirka. Kolem vyrostla pěkná 
zahrada, o niž se starala s láskou paní Ma-
rie. Zahradnickou vášeň po ní zdědili oba 
synové. A co měli rádi oba manželé? S chutí 
tančili a na zábavách a plesech se radovali 
se svými přáteli.Se Šulcovými, Koskovými, 
Kubelkovými a dalšími to byla veselá parta. 
Marie také moc pěkně zpívala a rozhlasové 
a televizní hudební stanice má stále v obli-
bě. Dodnes si s radostí poslechne Duo Ya-
maha, především jeho podání La Palomy. 

Svatební fotografie

Na zábavě s přáteli (p. Šimková třetí zleva)
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Dozvěděla jsem se, že také zručně pletla. Její tři chlapi a později vnoučata však oceňovali její pekař-
ské umění – řezy, rolády a výborné 
vánočky. Hana Jentschková připo-
mněla to, co by na sebe ze skrom-
nosti neprozradila paní Marie. Deset 
let se totiž starala o otcovu druhou 
ženu, která byla upoutaná na lůžko. 
Jak se dřív říkalo, dosloužila jí.
 S manželem měli radost, že 
v Těchoníně žije v pěkném domku 
syn Ladislav s rodinou a na sobo-
tu a neděli přijíždí za nimi syn Jiří 
z Prahy. Navštěvovala je také čas-
to vnoučata Láďa a Renata. V roce 
1994 zasáhla paní Marii a celou 
rodinu velká ztráta, zemřel pan La-
dislav – manžel, tatínek a dědeček. 
Maminka a babička se stala hlavou 
rodiny, ale s velkou podporou všech 
svých ostatních Šimkových.
 Paní Marie Šimková má děti, 
které se teď o ni rády starají. Však si 
to svou péčí a láskou k nim zaslouží. 
Přibyly jí velké radosti – pravnou-
čátka Ondrášek a Elenka – a třeba 
v budoucnu přibudou další. My, občané Těchonína, přejeme této skromné a pracovité ženě především 
hodně zdraví a aťsi ještě dlouho užívá lásky své rodiny.
 Ivanka Špinlerová

S pravnoučkem Ondráškem

KONZUM TĚCHONÍN – NABÍDKA PRACOVNÍCH MÍST 

Vedoucí prodejny a zástupce vedoucí prodejny
 Nástup do pracovního poměru na plný pracovní úvazek je možný ihned.

Požaduje se: Občanská bezúhonnost, vzdělání nebo praxe v oboru výhodou.
Nabízí se: Zázemí největší obchodní organizace v regionu, vstřícné, férové a seriozní jednání, pří-
spěvky na obědy ve výši 40Kč na den, náborový příspěvek 2000 Kč měsíčně, příspěvky na dětské 

tábory, dovolenou ve vlastních chatách a karavanech.
Zájemci: Mohou se hlásit na telefonu 724 341 659, paní Nela Jirčíková
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Jubilanti:
Duben
50 let 28. 4. 1966 Brůnová Ilona (Těchonín 15)
55 let 2. 4. 1961 Ferková Petruše (Celné 18)
60 let 20. 4. 1956 Kosek Josef (Těchonín 120)
65 let 8. 4. 1951 Sagan Josef (Těchonín 179)
65 let 11. 4. 1951 Kaplanová Olga (Těchonín 137)
65 let 25. 4. 1951 Budišová Zofia (Těchonín 171)
70 let 17. 4. 1946 Havelková Věra (Těchonín 51)
Červen
55 let 7. 6. 1961 Franček Květoslav (Těchonín 180)
60 let 11. 6. 1956 Tomišková Alena (Těchonín 71)
60 let 26. 6. 1956 Foglová Wladyslawa (Těchonín 180)
65 let 16. 6. 1951 Fogl Petr (Těchonín 179)
70 let 26. 6. 1946 Filip Jaroslav (Celné 43)
80 let 12. 6. 1936 Pšondrová Naděžda (Těchonín 181)
80 let 24. 6. 1936 Lorencová Anna (Těchonín 159)
85 let 18. 6. 1931 Felcman Eduard (Těchonín 42)
Všem jubilantům srdečně blahopřejeme.

Úmrtí:
Liebich Josef (81 let) 18. 4. 2016 (Těchonín 99)
Všetička Vlastimil (65 let) 20. 5. 2016 (Těchonín 181)

Společenská kronika
 

• Obec má k 31. 5. 2016 
celkem 599 obyvatel.

Víte, že…?

„Nikdo není zbytečný
na světě, kdo ulehčuje

břemeno někomu jinému.“

Charles Dickens

Dne 17. června 2016
by se dožil 75 let

pan Erhard Merta
z Těchonína č. p. 181.

S láskou vzpomínají
manželka Anna, synové Miloš, Jaroslav 
a Radim s rodinami a ostatní příbuzní.

Dne 14. června 2016
by se dožil 70 let

pan Ferdinand Všetička
z Celného č. p. 16.

S láskou vzpomínají
manželka Alžběta, syn Stanislav s rodinou

a sourozenci.

vzpomínáme
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Informační okénko
Těchonínské listy
Termín uzávěrky a prodeje TL – PODZIM 2016.
Uzávěrka: v úterý 13. 9. , v prodeji budou od úterý 27. 9. 2016.
Termín platí pro přispěvatele stálé i příležitostné.
Termín uzávěrky je nejzazší termín pro odeslání nebo odevzdání příspěvku.

Příspěvky prosím zasílejte na adresu: listy@techonin.cz nebo na adresu vencl.k@seznam.cz nebo 
můžete písemný příspěvek předat kterémukoliv členu redakční rady, jejich jména jsou uvedena na 
zadní straně obalu Těchonínských listů.

Zastupitelstva obce – termíny a program
Červenec
 Zasedání zastupitelstva obce se v tomto měsíci nekoná.
Srpen
17. 8. 2016 v 18.00 hod., zasedací místnost na OÚ
 Zpráva předsedy finančního výboru o plnění rozpočtu obce za 1. pololetí roku
 Zpráva účetního o placení poplatků za 1. pololetí 2016
Září
14. 9. 2016 v 18.00 hod., zasedací místnost na OÚ
 Zajištění dopravní obslužnosti v obci
 Odvoz a skládkování komunálního odpadu
 Činnost Sboru dobrovolných hasičů

Prodejna Konzum – Těchonín

Prodejní doba platná od 1. června 2016.

Jízdní řády Těchonín -vlak+autobus, změna od 12. 6. 2016
Autobusy- k žádné změně nedošlo.
Vlaky -pouze dvě nevýznamné změny:
Ranní vlak č. 7155 Letohrad -Moravský Karlov odjíždí z Těchonína v 3:38 hod., místo 3:47 hod.
Ranní vlak č. 7140 Králíky -Letohrad odjíždí z Těchonína v 4:28 hod, místo 4:20 hod. (přípoj v Le-
tohradu na Ústí nad Orlicí je zachován).
 

Připravil: Karel Vencl

Prodejna KONZUM Těchonín

PO 7:00 - 15:30
ÚT zavřeno
ST 7:00 - 12:00
ČT zavřeno
PÁ 7:00 - 15:30
SO zavřeno
NE zavřeno
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